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پالمسون
نویسنده  و  پژوهشگر

یادداشت

طاعـون بیمـاری همه گیـری بـود کـه در آسـیا آغـاز شـد و در 

پایتخـت هـای اروپایـی شـیوع پیـدا کـرد و حداقـل یک سـوم از 

انسـان ها را درگیر خود سـاخت. با پایان یافتن بحـران تازه تنش  و 

درهم ریختگی ها آغاز شـد، نهادهای محبوب سـقوط کردند و کل 

سیسـتم اقتصادی باید دوباره از نو برپا می شـد. این یک تاریخچه 

کوتـاه از مـرگ سـیاه بـود؛ یـک بیمـاری همه گیـر بـه نـام طاعـون 

که ناشـی از باکتری یرسـینیا پسـتیس )Yersinia pestis( است، 

بیماری ای که در دهه 1340 از مغولستان به اروپای غربی سرایت 

کرد. از آنجاکه اقتصاد آن دوره مبتنی بر کشاورزی و صنایع دستی 

محلـی بـود، زندگی عادی نسـبتا سـریع جـان گرفـت. از طرفی با 

كاهش چشـمگیر تعـداد كارگـران، آنهایی کـه از این بحـران جان 

سـالم بـه در بـرده بودنـد، بـه چانه زنـی بـا قـدرت پرداختنـد، ایـن 

چانه زنی هـا بـه زودی باعث مطرح شـدن مفاهیم جدیـد آزادی در 

میان مردم شـهرهای قرون وسطایی شد. این اتفاقات، فرآیندی از 

تغییر اقتصادی را آغاز کرد که در نهایت به سیسـتم فئودالی پایان 

داد و بـه عقیده برخی، باعث ظهور سیسـتم سـرمایه داری شـد.

     اپیدمیبیماری،کابوسکاپیتالیسم

امـروز سـرمایه داری بـا کابـوس خـاص خـود روبـه رو اسـت. اگرچه 

ویـروس کووید-19 ممکن اسـت یک تا چهـار درصد افـرادی را که 

گرفتـار می کند، بکشـد، امـا تاثیر آن بـر اقتصاد بسـیار پیچیده تر 

از تاثیر طاعون بر اقتصاد دهه 1340 اسـت. شـرایط ژئوپلیتیکی 

امروز بسـیار شـکننده تر اسـت و ما با جامعه ای روبه رو هسـتیم که 

با چالش های بسـیاری مثل تغییرات آب و هوایی دست به گریبان 

اسـت. بگذارید تغییـرات گسـترده ای را کـه این همه گیـری ایجاد 

خواهد کرد، بررسـی کنیم.

اولین تاثیر این ویروس، تعطیل کردن زندگی روزانه در بخش های 

بزرگی از چین، هند، بیشـتر اروپا و ایالت های بیشماری در آمریکا 

اسـت. دوم، ایـن ویروس خسـارت قابل توجهی به اعتبـار دولت ها 

و نخبـگان سیاسـی که یا جدی بـودن بحـران را انکار کردنـد یا در 

مراحل اولیه ناتوان از بسـیج سیسـتم های مراقبت های بهداشتی 

بودند، وارد کرده اسـت.

سـوم، رکود فـوری در تمام اقتصادهـای بـزرگ رخ داد که مطمئنا 

باعـث به وجـود آمدن عمیق تریـن رکـود در تاریخ مدرن می شـود. 

در حـال حاضر، قیمت سـهام سـقوط کـرده و این به نوبـه خود، به 

خانواده هـای طبقـه متوسـط کـه صندوق هـای بازنشسـتگی آنها 

بایـد در بـازار سـهام سـرمایه گذاری کنـد، آسـیب می رسـاند. در 

همین حال، پرداخت بدهی شـرکت های هواپیمایـی، فرودگاه ها 

و هتل هـای زنجیـره ای خود مشـکل دیگری اسـت.

در واکنـش بـه ایـن بحـران، بسـیاری از دولت هـا ارائـه بسـته های 

نجـات اقتصـادی را بـه شـکل گسـترده در دسـتور کار خـود قـرار 

داده انـد. دولـت آمریـكا از طریـق ترکیبـی از پرداخت مسـتقیم به 

شهروندان و وام به كسـب وكار ها دو تریلیون دلار به اقتصاد تزریق 

خواهـد كـرد، ایـن رقـم از نصـف آنچـه دولـت به عنـوان مالیـات از 

مـردم دریافت می کند، بیشـتر اسـت. در همین حـال، بانک های 

مرکزی به یک شـکل جدید و تهاجمی به تسـکین شرایط بحرانی 

روی آورده انـد. درسـت پس از آخرین بحران مالی جهانی در سـال 

2008، آنهـا دوبـاره بـرای پرداخت بدهی هـای دولت پـول تزریق 

می کننـد، اما ایـن بار ایـن رونـد، تدریجی یـا در قالـب ارائـه اوراق 

دولتـی نیسـت. ارائـه اوراق دولتـی به عنـوان روشـی امـن اقدامی 

بود که در سـال 2008 انجام شـد، در حال حاضر به نظر می رسد 

این روش در دهه اخیر تاثیر کمتری داشـته اسـت. در حال حاضر 

سیاسـتمداران به ر ای دهندگان تاکید می کنند کـه این یک رکود 

شـدید Vشکل خواهد بود، چراکه اصول اقتصادی ما سالم است.

     پایههایدرحالفروپاشی

بـرای درک اینکه متوجه شـویم چـرا این نظر سیاسـتمداران بیش 

از حد خوشـبینانه اسـت، اجازه دهید از یک اسـتعاره ساختمانی 

اسـتفاده کنیـم. در بحـران مالـی سـال 2008، به نظر می رسـید 

سیسـتم مالـی به عنـوان سـقف سـاختمان روی پایه هـای اصلـی 

فروریخته اسـت، در این شـرایط سـاختمان اقتصاد اگرچه آسـیب 

دیده بود، اما محکم ایسـتاد و ما توانستیم سقف را دوباره بسازیم. 

در عوض، این بار سـتون های اصلی سـاختمان در حال فروپاشی 

هسـتند، چراکـه تمـام سـاختار اقتصـادی سیسـتم سـرمایه داری 

مبتنی بر رفتن به سر کار و کسـب درآمد است. از آنجاکه اکنون ما 

مجبور هسـتیم مردم را از کار دور نگـه داریم، دیگر فرقی نمی کند 

این سـاختمان چقـدر قـوی باشـد. در واقـع، سـاختمان دیگر در 

این شـرایط آنقـدر قوی نیسـت. بخش اعظم رشـدی کـه در طول 

12 سـال از آخرین بحران مالی تجربه کرده ایم، توسـط بانک های 

مرکزی، وثیقه دولت ها از طریق سیستم بانکی و بدهی ها حاصل 

شـده اسـت. به جای پرداخت بدهی ها، حـالا حـدود 72 تریلیون 

دلار بیشـتر بـه آن اضافـه کرده ایم. برخـاف زمان شـیوع طاعون، 

سیسـتم های تجـاری و مالی قرن بیسـت ویکم پیچیده هسـتند و 

همان طور که در سال 2008 نیز آموختیم، این پیچیدگی در واقع 

به معنای شـکننده بودن آنهاسـت.

بسـیاری از دارایی هایـی کـه در سیسـتم مالی در گردش هسـتند 

دقیقـا ماننـد بحـران سـال 2008 شـامل بسـته های پیچیـده 

اوراق بدهـکاری IOU توسـط بانک هـا، گروه هـای بیمـه و سـایر 

شـرکت های مالـی می شـوند. ارزش آنهـا در ایـن واقعیـت نهفتـه 

اسـت کـه آنهـا مطالبـه و تضمیـن درآمـد آینـده را بـه دارنـده خود 

می دهنـد.

حـق عضویت مـا در سـالن بدنسـازی، وام دانشـجویی، اجاره بها، 

قسط ماشـین در سال جاری، سـال آینده و بعد از آن به وسیله این 

اوراق قبا پرداخت شـده اند، با این شـرایط مردم عما در سیستم 

مالی جدید قمـار می کنند.

اما چـه اتفاقی می افتد وقتی دیگر به باشـگاه ورزشـی نمی رویم و 

ماشـین جدیدی خریداری نمی کنیم؟ در پاسـخ باید گفت برخی 

از ایـن اسـناد بدهـکاری IOU(ها( بی ارزش می شـوند و سیسـتم 

مالی باید توسـط دولت تضمین شـود.

     نکتهغیرقابلتصوراینجاست

شـاید بیشـتر مردم عادی نفهمند شـرایط کنونی چقدر خطرناک 

اسـت، امـا دولتمـردان به خوبـی از این موضـوع آگاه هسـتند.  به 

همین دلیل اسـت کـه آنها بانک هـای مرکـزی را ترغیـب کرده اند 

بازارهای اوراق  بهادار را به طور مؤثر ملی کنند. این بدان معناست 

که دولت هـا برای ارائه وثیقه بـه مردم و شـرکت ها مانند معامله دو 

تریلیون دلاری ترامپ  عما بدهی های خود را افزایش می دهند و 

در نهایت این بدهی ها توسـط بخـش دیگری از خـود دولت یعنی 

بانـک مرکـزی بلعیـده می شـود. اقتصاددانـان چپ ازجملـه خود 

من هشـدار داده ایم كه رکـود و بدهی  های زیـاد در طولانی مدت، 

منجـر بـه اعمـال ایـن سـه سیاسـت خواهـد شـد: در ابتـدا بـا 

كشـور هایی رو بـه رو خواهیـم شـد كـه بـه اتبـاع خـود یـك درآمـد 

جهانـی می دهنـد، بانک  هـای مرکـزی به طور مسـتقیم بـه دولت 

وام می دهنـد تـا آن را حفـظ کننـد، درنهایـت برخـی شـرکت  های 

بزرگ تحـت مالکیت دولـت قرار می گیرنـد تا بتواننـد همچنان به 

حیات خـود ادامـه دهند.

در گذشـته نیـز البتـه در مـواردی نـادر ایـن پیشـنهاد بـه نظـام 

سـرمایه داری ارائه شـده بـود که با خشـم حامیـان آنها با اشـاره به 

سـقوط شـوروی رو به رو شـد. آنها گفتند که این کار، سـرمایه داری 

را از بیـن می بـرد. امـا اکنـون، نکتـه غیرقابـل تصـور اینجاسـت 

کـه همـه  ایـن مـوارد ازقبیـل پرداخت  هـای جهانـی، وثیقه  هـای 

دولتـی و پرداخـت بدهی  های دولت توسـط بانک  هـای مرکزی با 

سـرعتی اتخاذ شـده اند که حتی طرفـداران معمول ایـن اقدامات 

را شـوکه کـرده اسـت. سـؤال ایـن اسـت، آیـا مـا قصـد داریـم ایـن 

کار را بـا اشـتیاق انجـام دهیـم و بـا رویکـردی شـفاف بـه آن جامه  

عمل بپوشـانیم یا بـا اکراه چـار ه ای جز ایـن برای احیای سیسـتم 

اقتصـادی نداریـم؟ بگذاریـد بررسـی کنیم کـه چـرا اقتصاددانان 

تاکنـون بـا ایـن اقدامـات بحرانـی مخالـف بوده انـد. یین دانکـن 

اسـمیت، سیاسـتمدار محافظه کار انگلیس، با اشـاره به پرداخت 

درآمد جهانی، اظهار داشت که مشکل اقدام موردبحث این است 

کـه امـکان دارد مـردم را از رفتن به محـل کار منصـرف کند. وقتی 

صحبـت از مالکیـت دولتی و تـاش برای تولیـد برنامه ریزی شـده 

می شـود، مثـل تقـای دسـتگاه  های اکسـیژن، اقتصاددانـان 

بـازار آزاد معتقدنـد کـه چنیـن تاش  هایـی موجب کنترل انسـان 

در بـازار می شـود.  در رابطـه بـا تامیـن بودجـه بدهی  هـای دولـت 

توسـط بانک  های مرکزی، این به عنوان پذیرش شکسـت اخاقی 

توسـط سـرمایه داری تلقـی می شـود. درواقع قـرار بـود کارآفرینی 

و رقابـت منجـر بـه رشـد شـود، نـه اینکـه بانـک انگلیـس یـا بانک 

فـدرال آمریکا پول چـاپ کننـد و وام دهند. انجام چنیـن اقدامی 

از سـوی خزانه  هـای دولتـی سـرمایه داری کـه به طـور مـداوم بـه 

ایـن سـازوکار های رقابتـی وابسـته بوده انـد، اکنـون بـرای اکثـر 

اقتصاددانـان سـنتی غیرقابـل تصور اسـت.

     مردممنطقبازارآزادرافعلامثلجنونمیدانند

بـرای من، انجام ایـن اقدامات اضطـراری همیشـه قابل تامل بوده 

اسـت. از سـال 2015، گفتـه ام كـه مـا نـه به خاطـر هزینه  هـای 

اقتصـادی حمایت از جمعیت سـالمند بلکه به خاطـر تهدید هرج 

و مرج اقلیمی مجبور خواهیم شـد الگوی جدید و بسیار متفاوتی 

از سـرمایه داری را در پیش بگیریـم. اما بحران کووید-19 همه چیز 

را در کوتاه مـدت تغییر داد.

سـرمایه داری کـه اکنـون در ابتـدای دهـه 2020 بـا ایـن بحـران 

رو به رو شـده، قبـا ده  ها میلیارد دلار برای شـرکت  های هواپیمایی 

و هتل  های زنجیر ه    ای پرداخت کرده اسـت. بدهی  هـای دولت در 

اقتصاد های پیشـرفته کـه درحال حاضـر میانگیـن 103 درصد از 

تولیـد ناخالـص داخلی آنهاسـت، فراتر از ایـن هم خواهـد بود. ما 

دقیقـا نمی دانیم که ایـن بدهی ها چقدر بالا خواهـد رفت، چراکه 

هنوز نمی دانیم تولید ناخالص داخلی چقدر سـقوط خواهد کرد.

اگر واقعا بدشـانس باشیم، یک سـری بدهی  های جدید در برخی 

کشـور های شـکننده می تواند به نظـم جهانی چندجانبه آسـیب 

جدی تـری وارد کنـد. برنامه ریـزان امنیتـی می ترسـند کـه اگـر 

کشـور هایی مانند ونزوئا، کره شمالی یا اوکراین به آشوب بیفتند، 

قدرت  هـای بزرگ همسـایه ماننـد آمریکا، چین و روسـیه وسوسـه 

 شـوند تا برای نجات آنها نیروی نظامی بفرسـتند. ما پیـش از این، 

در اوایـل دهـه 1930، آغـاز روند معکوس جهانی شـدن سـریع را 

دیدیـم. ایـن اتفـاق با یـک بحـران بانکی آغـاز و منجر به شکسـته 

شـدن ترتیبات ارزی بین المللی می شـود و با رد اعتبـار معاهدات 

و الحاقـات اجبـاری بـه پایـان می رسـد. اگرچـه در بحـران امـروز 

نهاد های بسـیار قوی تری مثل صندوق بین المللی پول، سـازمان 

بهداشـت جهانـی، سـازمان ملل متحـد و مـا همچنـان بـا همـان 

مشـکات اساسـی ای کـه در دهـه 1930 وجـود داشـت، روبـه رو 

هسـتیم، اکنون نبود یک کشور قدرتمند واحد آماده برای رهبری، 

شـرایط را پیچیـده کـرده اسـت. اگـر اکنـون بـه منابـع اقتصـادی 

رادیـکال سـرمایه داری باشـیم و دقیقـا مثـل سـال  های پـس از 

2008، نخبـگان سیاسـی امـروز نیـز خواسـتار ریاضت بیشـتری 

باشـند، در ایـن شـرایط کاهـش هزینـه  مراقبت  هـای بهداشـتی و 

دسـتمزد ها و افزایش مالیـات برای مـردم عادی به منظـور کاهش 

هزینه  هـای دولـت می توانـد ازجملـه اقدامات باشـد. ایـن منطق 

بازار آزاد اسـت، اما بسـیاری از مـردم آن را نوعـی جنون می بینند.

در قرن چهاردهم میادی، پس از پایان مرحله مرگ ومیر ناشی از 

طاعون، نخبگان فئودالی سعی در انجام اقداماتی مشابه داشتند. 

آنها مجددا از امتیازات و سنت  های قدیمی خود و منطق اقتصادی 

بهره بردند. این اقدامات در آن زمان منجر به شورش  های فوری و 

خونین شد، شورش دهقانان در انگلیس، شورش به اصطاح ژاکری 

در فرانسه و تصرف شهر هایی مانند گنت، پاریس و فلورانس توسط 

صنعتگران به رهبری گروهی بسیار مرفه از شهروندان  بخشی از 

اتفاقات بود. اگرچه شورش های پس از طاعون ناکام ماند، اما 

ساموئل کلین کوهن در کتاب خود به نام »شهوت برای آزادی« 

نوشت: »این اتفاقات منجر به تغییر دائمی طرز فکر توده  ها شد، 

آنها از ناامیدی مطلق و ترس خارج شدند...، این توده  ها باور کردند 

که آنها نیز می توانند جهان را تغییر دهند، اساسا شرایط اجتماعی 

و سیاسی زندگی آنها را تغییر داد. این به نوبه خود، راه را برای 

انقاب های بورژوایی که سرمایه داری را به وجود آورد، هموار کرد.«

     سیارهسرمایهداری

ما برای درک آنچه باید امروز انجام دهیم، به چارچوبی گسترده تر از 

آنچه در ذهن اکثر سیاستمداران است، نیاز داریم. به نظر می رسد 

برای آنها، هم کووید-19 و هم بحران های اقلیمی مانند سیارکی 

است که گویی درحال برخورد با سیاره ماست. از نظر آنها این 

شوک های خارجی نیاز به پاسخ موقت و برگشت پذیر دارند. اما 

درواقع، اینها شوک  هایی هستند که توسط خود سرمایه داری ایجاد 

شده است. ما نمی دانیم که سرمایه داری صنعتی بدون کربن چگونه 

خواهد بود، زیرا نهادها، شیوه  ها و فرهنگ  های ما همه براساس 

استخراج سوخت  های فسیلی بنا شده اند.

به همین ترتیب، ما نمی دانیم جهانی شدن بدون یک میلیارد نفر 

در زاغه ها، بدون جنگل زدایی، بازار های حیوانات زنده و بدون 

بیماری  های گسترده و فقر در جهان توسعه یافته چگونه به نظر 

خواهد رسید. همه  اینها به ویژگی های اساسی سرمایه داری 

تبدیل شده اند. به همین دلیل من استدلال کرده ام که بعید است 

سرمایه داری در طولانی مدت زنده بماند و در کوتاه مدت فقط با 

اتخاذ برخی ویژگی  های موقت سرمایه داری می تواند به حیات 

خود ادامه دهد. تا قبل از شیوع کروناویروس حتی برنامه  های 

نسبتا معتدل از مداخات دولتی که توسط چهره  هایی مانند 

سیاستمداران چپ گرا مثل رهبر حزب کارگر انگلستان، جرمی 

کوربین یا نامزد انتخابات ریاست جمهوری دموکرات، برنی سندرز 

حمایت می شد هم با اقبال مردم روبه رو نبود.

مـن وقتـی تحلیـل مفسـران گـروه سـرمایه گذاری اسـترالیا را 

دیـدم، متعجـب شـدم. گفتنـی اسـت، مسـئولان مک کوآیر هلث 

)Macquarie Wealth( یکی از شـرکت  های سرمایه داری جهانی 

اخیـرا بـه سـرمایه گذاران گفتنـد: »سـرمایه داری متعـارف درحـال 

مـرگ اسـت، یـا حداقـل درحـال نزدیـک شـدن بـه چیـزی شـبیه 

نسـخه کمونیسـم است.«

تحلیلگـران ایـن شـرکت فهمیدند کـه مـرگ سـرمایه داری تنها به 

ایـن دلیـل نیسـت کـه مـا اکنـون به صـورت ناگهانـی بـه مداخلـه  

دولـت احتیـاج داریـم بلکـه بـه ایـن دلیـل اسـت کـه اولویت  های 

مـردم عادی، انتخاب بازار را به سـمت مفاهیم انصاف و رفاه سـوق 

داده اسـت. اگـر طاعـون بـزرگ قـرن 14 میـادی موجـب دوران 

پسـافئودالی شـد، ممکن و در عین حال مطلوب است که شرایط 

امـروز نیز موجـب دوران پساسـرمایه داری شـود.

مترجم:ارمیانجفی

آیا کروناویروس نشانه پایان سرمایه داری است؟



معاون کل اسبق سازمان توسعه تجارت:

نباید دوستان روزهای سخت را
فراموش کنیم

سفیر اسبق ایران در چین:

سخنگوی وزارت بهداشت باید
از اظهارات توام با طعنه و متلک پرهیز می کرد

کیومرث کرمانشـــاهی معاون کل اسبق ســـازمان توسعه تجارت در گفت وگو با 

»فرهیختگان«، روابط سیاســـی و اقتصادی میان ایران و چین و چالش های چند 

روز اخیر را بررسی کرد. مشروح این گفت وگو در ادامه از نظرتان می گذرد.

ارزیابی شـــما از اظهارات ســـخنگوی وزارت بهداشت و تأثیر آن بر مناسبات دو 

کشور ایران و چین چیست؟

اعتقاد من این است که در کشور هرکسی باید کار خود را انجام دهد. اگر آقای جهانپور، 

سخنگوی وزارت بهداشت است و مقرر شده درباره کرونا حرف بزند نباید درباره کشور 

دیگری صحبت کند. درباره مســـائل دیپلماسی اجازه دهیم مسئولان مربوطه و وزارت 

خارجه این کار را انجام دهند. نتیجه این اقدام را دیدیم. از منبع خبر اطمینان ندارم 

ولی شنیدم کنلون بانک چین اعلام کرده با ایران نمی توانیم کار کنیم. امیدوارم خبر 

درستی نباشد،  اما اگر درست باشد خبر خوبی نیست.

یک ســـری کشورها در روزهای ســـخت با ما کار کردند، چون هم رهبری بیان کردند و 

هم عزم نظام بر این اســـت که با دنیا کار کند. چین در روزهای ســـخت با ما کار کرده و 

منطقی به نظر نمی رسد در این شرایط و در دوره تحریم برای خود محدودیت جدیدی 

ایجاد کنیم. لذا امید دارم طی روزهای آینده مســـاله کنلون بانک حل شـــود و رایزنی 

وزارت خارجه و بانک مرکزی را می طلبد که این مشکل را حل کنند، چون کنلون بانک 

در روزهای سخت خیلی از مشکلات ما را در رابطه با ارتباطات تجاری با چین حل کرد.

اساساً اظهارنظر سخنگوی یک وزارتخانه می تواند روی روابط ما با چین اثرگذار 

باشد؟

من این طور پاسخ می دهم که در اوضاع تجارت محدودیت داریم و ای کاش مسئولان ما 

مخصوصا در رده معاون وزارتخانه ها در حرف زدن دقت کنند چون بالاخره بعید نیست 

طرف مقابل ما منتظر بهانه باشد. الان نه در شرایط کرونا که قبل از کرونا هم یک سری 

محدودیت در روابط تجاری و روابط سیاسی داشتیم. نباید در این رابطه به بیشتر شدن 

محدودیت ها دامن بزنیم.

رئیس سازمان تجارت جهانی همین اواخر اعلام کرد احتمالا در شرایط کنونی بین 13 

تا 32درصد حجم تجارت جهانی به دلیل کرونا ویروس کاهش می یابد و اینکه در آینده 

چه اتفاقی رخ می دهد به کنترل این ویروس و واکســـنی که معلوم نیست چه زمانی به 

بازار می آید، بستگی دارد. به گفته او وضع تجارت جهانی و اینکه چه اتفاقی در ادامه 

خواهد افتاد به تصمیماتی که رهبران کشورها می گیرند، برمی گردد. این نکته بسیار 

مهم اســـت. خیلی ها انتظار آن را می کشـــند که بحران کرونا چه زمانی خاتمه یابد. اما 

سازمان تجارت جهانی آب پاکی را روی دست همه ریخت و گفت به این بستگی دارد 

که کشورها چطور با این محدودیت جدید و مشکلاتی که ایجاد شده، برخورد کنند.

بنابراین در سطح مسئولان ضروری است اظهارنظرها سنجیده باشد. البته طبیعی است 

هر کشوری دنبال منافع خود است و این در روابط سیاسی و تجاری اصل است. ولی 

باید مراقب بود و دقت کرد که اقدامات و مواضع ما مشکلی به مشکلات موجود از جمله 

تشدید تحریم ها و... اضافه نکند.

بر این اساس ایران قطعا همواره به دنبال این خواهد بود که روابط تجاری خود را با چین 

نیز همچون کشورهای همسایه، حوزه اوراسیا و... توسعه دهد.

برخی می گویند منتقد این حجم از روابط با دولت چین هســـتند و همواره این 

سوال را مطرح می کنند که این کشور اساسا تا چه میزان منافع خود را به ایران 

پیوند می زند و چه کمک ویژه ای به ما می کند؟ 

در چند ســـال اخیر و در شـــرایط تشـــدید تحریم ها اگر چین شریک اول ما نبوده 

باشد حتما شریک دوم بوده است. مثلًا عراق که نزدیک ترین شریک تجاری ما در 

برخی سال هاســـت، در مقاطعی ســـهم اول تجارت خارجی با ما را نداشته و کشور 

چین اول بوده اســـت. حال ســـوال این است که ما چه مقدار روابط تجاری داریم. 

برخی مواقع مطرح می شود کالاهای چینی از نظر کیفیت چنین و چنان هستند. 

بـــه نظـــر من این هم به مثال معروف بازمی گردد که هر چقدر پول بدهید همانقدر 

آش می خورید. برخی مواقع رفتار تجار ما بوده که مشـــکلاتی را در رابطه با بحث 

کیفی کالاهای چینی برای ما ایجاد کرده است. به قول معروف در مذاکرات بیان 

می کنند اگر فلان جنس را بخواهید در این محدوده، این انواع کالا را داریم و شما 

اگر پول خوب بدهید جنس گرید A را می برید. پول کمتر بدهید جنس متوســـط 

B و C و الی آخر را می برید.

بعد از برجام »شـــی جین پینگ« به ایران آمد و اینجا در روز اول مورد اســـتقبال 

قرار گرفت. اما در 24 ساعت دوم در تهران عملا بیکار بود چرا که رئیس جمهور 

و تیم وزارت خارجه برای احیای روابط با اروپا به ایتالیا و فرانسه رفتند. اتفاقی که 

در سفر لاریجانی با هیاتی از وزرای ایرانی واکنش مقامات چینی را نیز به دنبال 

داشـــت. به نظر می رســـد نوع نگاه به چین در دولت قدری متفاوت از آن چیزی 

است که شما بیان کردید. به بیان دقیق تر گویا موضوع صرفا موضوع محدود به 

شخص آقای جهانپور نیست و یک نگاه فرای آقای سخنگو در دولت وجود دارد 

که چین را آنگونه که باید و شاید جزو نقشه ارزی، تجاری، اقتصادی و سیاسی 

کشور نمی بیند. این مساله را قبول دارید؟

من بحث تجاری و اقتصادی را بیان می کنم. اعتقاد من این است نگاهی که در سال های 

اخیر بر کشور حاکم بوده به جای اینکه اتکا به داشته های خود و توجه به بحث اقتصاد 

مقاومتی، در شرایط تحریم، داشته باشد به کشورهای دیگر مخصوصا کشورهای غربی 

امید بسته است. برجام به ما ثابت کرد رفتار اروپایی ها کاملا به تبعیت از آمریکاست. 

آنها خیلی جاها به ما ماشین آلات، تکنولوژی و... ندادند و خیلی از شرکت های اروپایی 

از ایران رفتند. اینکه می گویم دوستان روزهای سخت خود را نباید فراموش کنیم، از این 

جهت است که در همان روزها که اروپایی ها رفتند کشورهایی همچون چین و روسیه و 

همسایگانی که اطراف ما هستند همانند عراق، همراه ایران بودند. همان طور که رهبری 

تاکید داشـــتند می خواهیم با دنیا کار کنیم منتها همه چیز باید براســـاس منافع ملی 

باشد. من معتقدم اگر برنامه داشته باشیم و بدانیم چه کاری می خواهیم انجام دهیم، 

مشـــکلات ما حل خواهد شـــد. اینکه اروپایی ها  بی خود و بی جهت ما را به دنبال خود 

بکشند و در روزهای خوشی برای منافع خود به سمت ایران بیایند و روزهای سخت از 

ما دور شوند، پذیرفته نیست. همه حرف ما در این چارچوب است.  ضمن اینکه از نظر 

تجارت خارجی مخصوصاً حجم تجارت ما کوچک شده است. دنبال این هستیم حجم 

تجارت ما در شرایط تحریم بیشتر از گذشته شود. به شرط اینکه صادرات غیرنفتی ما 

به واردات ارجحیت داشته باشد و تراز تجاری ما مثبت شود. سال 98 کل صادرات ما 

حدود 41 میلیارد دلار و واردات مان 45 میلیارد دلار شـــده است. جمع آن 86 میلیارد 

دلار شده بود. ولیکن حجم تجارت ما شاید حدود 6 سال پیش بدون نفت حدود 102 

میلیارد دلار بوده است.  برخی از دوستان می گویند وزن اضافه شده است. اضافه شدن 

وزن در بحث تجارت به تنهایی کفایت نمی کند و افتخار ندارد. وقتی وزن زیاد می شود، 

ارزان فروشی می کنیم. حدود متوسط قیمت هر تن کالای وارداتی ما 4 برابر ارزش هر 

تن کالای صادراتی ما در ســـال گذشـــته بود. نسبت به 6 سال قبل، حدود 15 میلیارد 

دلار کمتر کالا تجارت کردیم درصورتی که یک درصد جمعیت دنیا را داریم. ما دنبال این 

هستیم حجم تجارت خود را با توجه به جمعیت خود به حدود یک درصد تجارت جهانی 

برسانیم. تجارت جهانی حدود 38 هزار میلیارد دلار است؛ یک درصد آن 380 میلیارد 

دلار می شود. وقتی تجارت ما 100 میلیارد بوده، حجم تجارت کم بوده است. ظرف 6 

ســـال به جای اینکه به ســـمت یک درصد برویم و سهم خود را از تجارت جهانی افزایش 

دهیم، این حجم کمتر شده است.  ضمن اینکه در تجارت یک نکته مهم وجود دارد که 

از ابتدای انقلاب ظرف 41 سال گذشته گراف صادرات غیرنفتی ما رو به بالا بوده و از 

سال 93 به بعد این گراف افتاده است. یعنی الان نمودار صادرات غیرنفتی نزدیک به 

4 دهه رو به بالا بوده و از 93 به بعد رو به پایین آمده است. این نکته مهمی است و در 

این شرایط درباره روابط با دنیا و روابط با چین صحبت می کنیم. امسال سال »جهش 

تولید« است. در سال جهش تولید با توجه به اینکه برخی از تکنولوژی ها، اقلام و مواد 

اولیه وارداتی است، روابط بین کشورها ضعیف تر شده است. لذا همه کشورها باید با هم 

کار کنند و همه به هم نیاز دارند. درچنین شرایطی اگر بخواهیم صحبتی کنیم که بر 

روابط کشورها تأثیرگذار باشد، باید بسیار دقت کنیم.

محمدحسـین ملائـک، سـفیر اسـبق ایـران در چیـن، در گفت وگو بـا »فرهیختگان« 

چالش هـای رسـانه ای و اقتصـادی میـان ایـران و چیـن را مـورد بررسـی قـرار داد. 

مشـروح ایـن گفت وگـو در ادامـه از نظرتـان می گـذرد.

بعـد از صحبت هـای سـخنگوی وزارت بهداشـت و واکنـش توئیتـری سـفیر چیـن 

در تهـران، بـه نظـر می رسـد نوعـی دوقطبـی در افـکار عمومـی در ایـن بـاره شـکل 

گرفـت. ارزیابـی شـما در ایـن خصـوص چیسـت و معتقدیـد نـوع مواجهـه بـا ایـن 

کشـور در شـرایط فعلـی بـا توجـه اتفاقـات اخیـر و حساسـیت هایی کـه پدیـد آمده، 

چگونـه باید باشـد؟ 

درمورد موضع گیری آقای جهانپور باید بگویم ایشـان به عنوان سـخنگوی وزارت بهداشـت 

نبایـد صحبتـی می کـرد کـه حـاوی طعنـه، متلـک یـا چیـزی بـا این مضمـون باشـد. اما به 

طـور کلـی اینکـه مـردم در دنیـای مجازی چه چیزهایی می گویند، اهمیت زیادی از لحاظ 

سیاسـی نـدارد. آنچـه اهمیـت دارد، مواضـع عناصـری اسـت کـه به نحوی بازیگر سیاسـی 

 هسـتند. از ایـن رو سـخنگوی وزارت خارجـه وارد موضـوع شـد و تـلاش کـرد تـا مسـاله را با 

بیـان دیپلماتیـک حل وفصل کند.

در ایـن بـاره اگرچـه واکنـش سـفیر چیـن می توانسـت منعطف تـر باشـد، امـا به هـر ترتیب 

در ایـن کشـور نیـز یـک نظـم سیاسـی وجـود دارد و سـفیر آنهـا تحـت هیـچ عنوانـی حتـی 

اگـر صدمـات زیـادی متحمـل شـود نبایـد مواضـع دولـت خـود را نادیـده بگیـرد یـا اجـازه 

دهـد بـه آن بی احترامـی شـود. 

اگرچـه از نظـر مـا ایـن رفتـار قـدری سـخت بـود، لکـن فضـای مجـازی مـا آنقـدر علیـه 

چینی هاسـت کـه می تـوان گفـت به نوعـی تعـادل در ایـن بـاره برقـرار شـد. در همیـن 

برنامه های دورهمی 4-3 بار آقای مدیری حتی به صورت شونیسـتی درباره نحوه فرهنگ 

و غـذا خـوردن و رفتـار چینی هـا برخـورد کـرد کـه خیلـی غیرمنطقی اسـت. ولـی چینی ها 

نسـبت بـه آن عصبانـی نشـدند یـا عکس العمـل نشـان ندادنـد.

سـفیر چین درباره صحبت سـخنگوی وزارت بهداشـت ما واکنش داشـت که وزارت خارجه 

ایـران سـعی کـرد ایـن مـورد را برطـرف کنـد. امـا از آن بـه بعد دو اتفاق افتـاد که به نظر من 

خوب نبود. یکی موضع گیری نمایندگان مجلس بود که کار سـخیفی محسـوب می شـد. 

اینکـه وزیـر خارجـه را در موضوعـی از ایـن جنـس احضار کنند یک نوع هوچی بازی اسـت 

و کار سیاسـی درسـتی به نظر نمی رسـید. 

دیـروز خبـری منتشـر شـد مبنی بـر اینکـه اخیـرا یکـی از بانک هـای چینـی پیامـی 

بـه ایـران صـادر کـرده کـه بـه دلیـل عـدم تمدیـد معافیت های ایـران تا اطـلاع ثانوی 

فقـط کالاهـای بشردوسـتانه و صنایـع غیرتحریمـی را پوشـش می دهد و تقاضاهای 

مرتبـط بـا سـاختمان، معـدن، نسـاجی، ماشـین آلات و... را کارسـازی نمی کند. 

من یک هفته پیش در فضای مجازی دیدم که بانک کنلون پیغام سـوئیفتی داده اسـت، 

امـا مضمـون آن ایـن نبـود کـه مـا حاضـر نیسـتیم بـا شـما همـکاری کنیـم. هم اینـک نیـز 

صحبتـی از یکـی از فعـالان اقتصـادی ایرانـی کـه بـا چیـن کار می کنـد، دیـدم کـه خبرهـا 

در ایـن بـاره حول وحـوش آن مطـرح می شـود. مـن در ارتبـاط بـا متن نوشـته بانک کنلون، 

هنـوز اطـلاع جـدی نـدارم ولـی ایشـان معمولًا حرف های بی پایه کـم می زند و چون در کار 

تجارت با چین هم هسـت هر فشـاری که در مناسـبات اقتصادی میان دو کشـور به او وارد 

شـود، موضـوع را برجسـته می کنـد. لـذا مـن هنـوز خیلـی مطمئن نیسـتم متن نوشـته ای 

کـه از بانـک کنلـون نقـل شـده، می توانـد درسـت باشـد یـا خیـر، امـا بـه طور کلـی مواضع 

چینی هـا همیشـه ایـن بـود کـه کالاهـای تحریمـی را به شـما نمی دهیـم. هیچ وقت غیر از 

ایـن نبـوده و آنهـا هیـچ گاه نگفتنـد کالاهـای تحریمـی را بـه شـما می دهیـم. امـا چینی ها 

راهـی پیـدا می کننـد تـا کالای تحریمـی به ما برسـد. 

به هر حال اتفاق جدید در محیط بین الملل نیفتاده؛ تحریم جدیدی اعمال نشده 

و معافیتـی هـم لغـو نشـده اسـت. اگـر ایـن پیـام را حمل بر صحـت بگذاریم، به نظر 

شـما چه اتفاقی می افتد که چین چنین واکنشـی نشـان می دهد؟

این نکته درسـت اسـت که چینی ها قدرت سـازماندهی نقطه ای و مرکزی دارند و می توان 

هـر تصمیمـی را بـه دولـت چیـن برگردانـد و ایـن طـور صورت بنـدی کـرد کـه چینی هـا در 

نقطـه اصلـی سیاسـتگذاری تصمیـم گرفتنـد کـه چنیـن اتفاقـی رخ دهد. می تـوان این را 

بیـان کـرد. از نظـر اصولـی هـم حـرف چنـدان بی ربطـی نیسـت. امـا اینکـه بگوییـم اقدام 

اخیـر کار بانـک کنلـون بـه مفهـوم واکنـش نسـبت بـه تحـولات اجتماعی و سیاسـی ایران 

در ارتبـاط بـا بحـث کرونـا بـوده، بـه نظر من شـاید منطقی نباشـد.

ایـن تحلیـل چقـدر قریـن واقعیـت اسـت کـه در شـرایط زیر سـوال رفتن آمارهـای دولت 

چیـن از سـوی یـک مقـام مسـئول ایرانـی در ماجـرای کرونـا و حملـه توئیتـری بـه سـفیر 

ایـن کشـور، اگـر چیـن واکنشـی نسـبت بـه ایـن موضـوع در فضـای بین المللـی نشـان 

ندهـد، عمـلا بـه معنـای نقطـه ضعـف آن تلقـی می شـود.

خیر، در فضـای بین المللـی اینگونه نیسـت. ایـن طور که من شـنیدم سـفیر می گفـت از زمانی 

که در ایران به سـفیر چین در توئیتر حمله شـده، آنجا هم به صفحه سـفارت و سـفیر ما در توئیتر 

حمله شـده و خیلی بد و بیراه گفته شـد. نباید سیاسـت را در سـطح بچه بازی، در این حد پایین 

آورد. چینی هـا هـم می داننـد هر آنچـه در فضای مجـازی ایـران بیان می شـود نه تصمیـم دولت 

یا سیاسـت ایران اسـت و نه سیاسـت ایران قدرت و توانمند اسـت تا روی آن تاثیـر بگذارد. 

می تـوان ایـن را به عنـوان محملـی بـرای امتیازگیـری تلقـی کـرد و گفـت چینی هـا در 

ایـن موقعیـت فرصـت را مغتنـم شـمرده اند تـا در مناسـبات خـود بـا ایـران از تهـران 

امتیـاز بگیرنـد؟

یعنی چـه امتیـازی از مـا بگیرند؟ اساسـا چیـزی نمانده کـه بخواهیـم به عنـوان امتیاز به کسـی 

بدهیم. مـا الان در شـرایط کاملا تدافعی هسـتیم. آنها هـم این قضیـه را می دانند. لـذا موضوع 

امتیازگیری منتفی اسـت؛ در سیاسـت و اقتصـاد چنین چیـزی نداریم.

چشم انداز این ماجرا را چطور می بینید؟

همان طور کـه گفتـم چینی ها هیـچ گاه نگفتنـد مـا تحریم هـا را رعایـت نمی کنیـم. در دور زدن 

تحریم ها هم که تنها بانک کنلون عمل نمی کرد. 100 مسـیر دیگر بود که این کار را می کردند. 

باید دیـد در عمل چه اتفاقـی رخ می دهد. باید سـفیر آنها صحبـت کند یـا وزارت خارجه با طرف 

چینی رایزنـی کند تـا دقیق تر بفهیم کـه آنها چـه می گویند.

ناظـر بـه امتیازگیـری اقتصـادی بـه هـر حـال ایـن تصـور دور از ذهن نیسـت که چینی ها 

یـا بخشـی از طرف هـای تجـاری چینـی لااقـل درصـدد آن باشـند تـا چنـد مـاه فرصـت 

بگیرنـد کـه دیرتـر بابـت معامـلات صـورت گرفتـه، پـول دهند. 

ما باید به آنها پـول بدهیم و جنـس از آنها بخریم. مگـر آنها می خواهنـد پول ما را بدهنـد؟ آنها به 

هیچ وجه پـول نمی دهند. به بیان دقیق تر پول تمام مواد پتروشـیمی که ما به چین می فروشـیم 

آنجا ذخیره می شـود. آنها قرار نیسـت پولی به ما بدهنـد. پول ها آنجا پس انداز می شـود.

فکـر می کنیـد ایـن مناقشـه در نهایـت بـا توجـه بـه پیـام بانـک کنلون و فضـای روانی ای 

که شـکل گرفته اسـت ، چه چشـم اندازی داشـته باشـد؟

من معتقدم هرچه مطبوعات و قلم به دسـتان برای نوشـتن مسـائل از این مورد برداشـت سیاسی 

کنند، برای کل جامعه ما خطرناک تر می شـود. ما بایـد این قضیه را به عنوان یـک اتفاق در روابط 

و فرهنگ دو کشور نگاه کنیم. الان من خبری می خواندم که چینی ها گفتند سیاه های آفریقایی 

را در موج دوم کرونا در گوآنجو مقصر می دانند و به جان سـیاهانی افتادند که عمدتا دانشـجویان 

کشـورهای آفریقایی در گوآنجو هسـتند و اینها را به مغازه ها و جاهای مختلف راه نمی دهند. این 

باعث شـده وزرای خارجه چند کشـور آفریقایی نسـبت بـه اینها اعتـراض کنند. این اتفـاق وجود 

دارد. همه جای دنیا هسـت و چینی ها هم انجـام می دهند، ما هم انجام می دهیـم، آمریکایی ها 

هم انجام می دهنـد. خیلی از کشـورهای متمدن و کشـورهای بی تمـدن دیگر انجـام می دهند. 

بنابراین نباید از این موضوع برداشـت سیاسـی سـخت کرد. سیاسـت دو کشـور ایـران و چین در 

یک جای خاصی کف و سـقف دارد و بر اسـاس آن عمل و رعایت می شـود. 

یعنی نمی توان به چشم یک نقطه عطف تیره و تار به آن نگاه کرد.

خیر، در سیاست ایران و چین چنین مساله موضوعیت ندارد.

گفتوگو

۰۰:۰۰پایان غلط گیری۰۰:۰۰شروع غلط گیری۰۰:۰۰پایان صفحه آرایی۰۰:۰۰شروع صفحه آرایی

چهارشنبه 27 فروردین 1399   شماره 3014

w w w . F D N . I R

سیاست
تبعات کنایه عجیب سخنگوی وزارت بهداشت به چین و جدال لفظی غیردیپلماتیک سفیر پکن در تهران شروع شد

معادلات دور زدن تحریم ها تغییر کرد؟
از وقتی کرونا مشکل روز و عمده قریب به اتفاق کشورهای جهان شد، 

چالش ها میان کشـــورهای مختلف بیشتر از آن چیزی شده که پیش از 

این تصور می شد، شاید کمتر کسی تصور می کرد در عرض چند هفته 

بسیاری از کشورها به اختیار خود و البته بالاجبار مرزهایشان را با دیگران 

ببندند، پروازها را متوقف کنند و حتی بر سر چند محموله ماسک یا مواد 

ضدعفونی کننده به جان هم بیفتند. در ایران البته مشکل مضاعف است، 

چراکه در شرایطی که درگیر با اپیدمی کروناست، همزمان مشکل مهمی 

به نام تحریم هم دارد و باید با محدودیت  های زیاد، هم با کرونا بجنگد و هم 

 )WTO( با فشاری حداکثری.  در این وانفسا که سازمان تجارت جهانی

به دليل تاثیرات شـــیوع ویروس كوويد-١٩ بر فعاليت هاي اقتصادي در 

سراســـر جهان، اعلام کرده تجارت جهاني كالا در سال ٢٠٢٠ بين ١٣ 

تا ٣٢ درصد كاهش خواهد يافت. بر پایه استدلال های اولیه عقلی در 

ایران باید همه پتانسیل ها مصروف بازسازی و توسعه تجارت با کشورهای 

مختلف شوند تا هر آنچه ممکن است از میزان تاثیرات کرونا بر اقتصاد 

کشور کاسته شود. حالا اما مسلم است اگر کسی در این مسیر حرکت 

نکند یا اقدامی کند که همان پتانسیل و امکان های  موجود قبلی هم دچار 

خدشه شود، حتما برخلاف مصالح و منافع ملی کشور رفتار کرده است.

یکی، دو روزی است که اعضای اتاق بازرگانی از ایجاد محدودیت هایی 

در مراودات تجاری میان ایران و چین سخن می گویند و ابراز می کنند 

کنلون بانک )Bank of Kunlun( که در دوران تحریم های قبلی ازجمله 

بانک های همکار با ایران به شمار می آمده حالا اعلام کرده است می خواهد 

به تحریم  های یک جانیه ایالات متحده در قبال ایران متعهد باشد. البته 

تصویر این نامه که از جانب بانک چینی خطاب به یکی از مجموعه های 

داخلی صادر شده از فضای مجازی هم سردرآورده و حالا همه در جریان 

این اتفاق قرار گرفته اند.

در این میان و با توجه به اینکه اتفاق تازه ای در میدان سیاست و  اقتصاد 

میان ایران و چین رخ نداده اســـت، سمت وســـوی افکارعمومی تنها به 

یک ســـمت رفت و آن چالشـــی بود که سخنگوی وزارت بهداشت اخیرا 

با چینی ها راه انداخته و موجب شده مسئولان این کشور گلایه هایی را 

از ایران بابت این اظهارات عنوان کنند. چندی پیش ســـخنگوی وزارت 

بهداشت در میانه یکی از نشست های خبری خود درباره کرونا ناگهان 

به ســـراغ چینی ها رفت و آمار اعلامی از ســـوی این کشـــور را در جریان 

مبارزه با کرونا شوخی تلخ نامید. کیانوش جهانپور گفت: »به نظر می رسد 

آمارهای چین یک شوخی تلخ بود، زیرا بسیاری در همه جهان فکر کردند 

این بیماری مثل آنفلوآنزا است و مرگ ومیر کمتری دارد. همه این موارد 

مبتنی بر گزارش هایی بود که از چین گزارش می شـــد و به نظر می رسد 

چین شوخی تلخی در این زمینه با همه دنیا انجام داد. اگر در چین گفته 

می شود دوماهه یک اپیدمی مهار شده، باید بیشتر درباره آن فکر کرد.« 

او البته این اظهارنظر را در گفت وگو با خبرگزاری آناتولی ترکیه هم بیان 

کرد و نهایتا با »چانگ هوا«، سفیر چین در تهران وارد یک جدال توئیتری 

تند شد. در این جدال توئیتری هر دو طرف برخلاف عرف دیپلماتیک و 

رسمی میان دو کشور رفتار کردند. همین وضعیت هم بود که البته باعث 

شـــد به سرعت سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان وارد عمل شود و 

برای جلوگیری از بروز تبعات این اظهارنظر نسنجیده در توئیتر رسمی 

خود بنویسد: »دولت و ملت چین پیشگام مبارزه با ویروس کرونا و اعطای 

کمک های سخاوتمندانه به سایر کشورها در اقصی نقاط جهان هستند. 

شجاعت، تعهد و حرفه ای گری چین در مهار کرونا شایسته تبریک است. 

ایران همواره قدردان چین در این شرایط دشوار بوده است.« 

بروز این چالش که البته در داخل باعث ایجاد یک دوقطبی میان موافقان 

و مخالفان اظهارنظر سخنگوی وزات بهداشت شد، بسیاری از اذهان را 

به این سمت برد که احتمالا اقدام کنلون بانک، واکنشی به همین چالش 

ایجادشـــده است. در این باره و البته صرف نظر از اینکه اقدام این بانک 

چینی چقدر مربوط به اظهارات سخنگوی وزارت بهداشت است و حتی 

سوای اینکه این نامه ارسال شده به چه میزان در روابط تهران-پکن موثر 

است، باید چند نکته مهم مدنظر قرار گیرد.

اول: آنچه مســـلم اســـت اینکه شـــرایط اقتصادی و سیاسی کشور در 

منطقه و جهان امروز به نحوی نیســـت که به ســـادگی کسی بتواند یک 

چالش میان ایران و کشور خارجی پدید آورد و بدون پرداخت هزینه این 

چالش برطرف شود.

دوم: تلاش های تخصصی در حوزه کاری ســـخنگوی وزارت بهداشـــت 

و همکارانـــش همـــواره مورد تقدیر بوده اما وقتـــی این اظهارات جنبه 

بین المللی پیدا می کند و از قضا این احتمال می رود که چنین سخنانی 

موثر واقع  شده و چالشی میان ایران و یکی از همکاران اصلی خود در 

عرصه اقتصادی ایجاد کند باید دقیق، سنجیده و با درنظر گرفتن مصالح 

کشور بیان شود. البته ادامه دادن به یک اظهارنظر چالش برانگیز حتما 

به دور از تدبیر است.

سوم: چین همواره یا بزرگ ترین شریک تجاری ایران بوده یا در جایگاه 

دوم قرار داشـــته است. در سال های اخیر حجم تجارت خارجی ایران با 

چین هرچند با نوســـاناتی همراه بوده اما سالانه حدود 18 میلیارد دلار 

بوده است که به تنهایی معادل یک چهارم تجارت خارجی ایران را به خود 

اختصاص می دهد و این بدین معناســـت که این رابطه فرای معاملات 

معمول و روابط اقتصادی عادی ایران با کشـــورهای مختلف است، لذا 

حفظ این تراز تجاری و حتی افزایش آن برای ایران در شرایط تحریمی 

ارزشمند و حتی استراتژیک محسوب می شود.

چهارم: فعالان سیاسی به خاطر دارند که پس از سال 92 توجه کمتری 

بـــه حفظ روابط ایران با چین صـــورت گرفت و تمام انرژی دولت صرف 

بهبود روابط با غرب یعنی اروپا و آمریکا شد. حتی چندی پس از برجام 

که رئیس جمهوری چین به تهران ســـفر کرد آنچنان که باید و شـــاید از 

وی پذیرایی نشـــد، چراکه طرف ایرانی در روز دوم مشغول تدارک سفر 

رئیس جمهوری به ایتالیا و فرانسه بود؛ اتفاقی که البته بعدا و در جریان 

فشـــارهای آمریکا باعث شد به جای حســـن روحانی، علی لاریجانی با 

جمعی از اعضای هیات دولت راهی پکن شـــود تا بتواند این کشـــور را 

راضی کند در دوران فشار اقتصادی یاریگر ایران باشد. این سوای زمین 

ماندن بسیاری از قراردادهای قبلی اقتصادی با این کشور است و البته 

ماجرای میادین نفتی آزادگان و یادآوران.

@ f a r h i k h t e g a n d a i l y
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دانشگاهآزاددرحلمسالهوچالشویروسکرونا

احساسمسئولیتمیکند

جلسه دیدار نوروزی دکتر محمدمهدی طهرانچی، رئیس دانشگاه آزاد اسلامی 

با روسای دانشگاه آزاد اسلامی استان های همدان، مرکزی، لرستان، کردستان، 

سیستان وبلوچستان، کرمان، هرمزگان، خراسان  رضوی، خراسان شمالی و 

خراسان جنوبی دیروز در دونوبت صبح و عصر به صورت ویدئوکنفرانس برگزار 

شد..«رئیس دانشگاه آزاد اسلامی با اشاره به اینکه دانشگاه ها باید ساختاری 

کارآمد و اثربخش داشته و در سطح ملی، منطقه ای و فراملی اثرگذار باشند، 

افزود: »دانشگاه ها نباید صرفا به دنبال تربیت متخصص باشند، بلکه خروجی شان 

باید متخصصانی متعهد، خلاق، کارآفرین، انقلابی، کوشا و فعال باشد. دانشگاه 

درصورتی زنده و پاسخگو است که در بطن و متن جامعه حضور فعال داشته 

باشد و مسائل و مشکلات کشور توسط این نهاد برطرف شود.«دکتر طهرانچی 

به ابعاد و اهداف کلان دانشگاه در زمینه های گوناگون اشاره و تصریح کرد: 

»نهادینه سازی دین، تحقق آرمان ها و ارزش های انقلاب اسلامی، تولید دانش 

تمدنی و تمدن ساز، خردورزی و تقویت روحیه آزاداندیشی و خلاقیت، دستیابی 

به اقتدار علمی، فرهنگی، اقتصادی، تعامل با حوزه، احیای نقش خانواده در 

تعلیم وتربیت، تحقق سبک زندگی اسلامی- ایرانی و تربیت قوه عاقله کشور 

باید توسط دانشگاه و دانشگاهیان محقق شود.« وی، مسئولیت اجتماعی را از 

وظایف خطیر دانشگاه ها به خصوص دانشگاه آزاد اسلامی عنوان کرد و افزود: 

»این دانشگاه در حل مساله و چالش ویروس کرونا شدیدا احساس مسئولیت 

می کند و تمام توان و تلاش خود را در راستای حل این معضل ملی و جهانی به کار 

خواهد گرفت.« رئیس دانشگاه آزاد اسلامی با تاکید بر اینکه در شرایط بحرانی 

ناشی از شیوع ویروس منحوس کرونا نیاز به حضور و فعالیت دانشگاه بیش از 

گذشته احساس می شود، اظهار داشت: »دانشگاه ها باید در این برهه حساس 

وارد کار شوند و برای تمام ابعاد زندگی مردم در این شرایط برنامه داشته باشند. 

نباید با روش های شکست خورده غرب مسائل کشور را حل کرد.« وی بر اجرایی 

شدن نگاه حل مساله و دانشگاه اجتماعی در دانشگاه آزاد اسلامی تاکید کرد و 

افزود: »به عنوان مثال خانه نشینی مردم و محدود شدن فعالیت های اجتماعی 

به دلیل اپیدمی کرونا، قطعا پیامدهای ناگواری از جهات مختلف به خصوص 

روانشناسی دارد که استادان دانشگاه باید در این زمینه چاره اندیشی کنند.« 

دکتر طهرانچی با اشاره به برگزاری کلاس های آموزش آنلاین و غیرحضوری در 

واحدهای دانشگاه آزاد اسلامی به دلیل مقابله و مهار ویروس کرونا در کشور اظهار 

داشت: »آموزش مجازی گام نخست در فضای مجازی است. روسای استانی 

دانشگاه آزاد اسلامی باید توجه و اهتمام ویژه ای به این موضوع داشته باشند. 

باید بدانیم دانشگاه تعطیل پذیر نیست، بلکه فرم و شکل برگزاری کلاس ها از 

حضوری به غیرحضوری تغییر یافته است.«

وی با تاکید بر اینکه فضای مجازی باید ارزش افزوده داشته باشد و در ریل سبک 

زندگی اسلامی- ایرانی حرکت کند، خاطرنشان کرد: »باید گروه مطالعاتی 

آموزش مجازی در هر استان تشکیل شود و دانش کاربست روش های نوین در 

آموزش مجازی توسعه یابد. همچنین روسای دانشگاه ها باید برای افزایش سواد 

فضای مجازی در بین اساتید و دانشجویان برنامه ریزی جدی داشته باشند. 

اگر استادان در فضای مجازی مسلط شوند، قطعا در تولید داده در این فضا 

یک اتفاق جهشی رخ خواهد داد.« دکتر طهرانچی با بیان اینکه توان مالی و 

عدم دسترسی به امکانات فضای مجازی نباید در آموزش دانشجویان مناطق 

نیازمند و کم برخوردار وقفه ایجاد کند، گفت: »روسای دانشگاه آزاد اسلامی برای 

بهره مندی تمامی دانشجویان به ویژه دانشجویان نیازمند، تدابیری را اتخاذ و با 

بهره مندی از نظرات دانشجویان، اشکالات آموزش در فضای مجازی را برطرف 

کنند. پاسخگویی اساتید در رفع مشکلات درسی دانشجویان در چارچوب دفتر 

کار مجازی در اداره بهتر آموزش مجازی مهم است.« وی اظهار داشت: »قطعا 

وضعیت معیشتی کارکنان دانشگاه آزاد اسلامی از دغدغه های جدی مسئولان 

آن است و ما تلاش داریم با وصول مطالبات کلان، اصلاح قراردادهای داخلی، 

بین المللی و... رفاه و آسایش آنها را بیش از پیش فراهم کنیم.« دکتر طهرانچی 

در پایان با بیان اینکه امسال مراسم پرفیض شب احیا را به صورت دسته جمعی 

در ماه مبارک رمضان نخواهیم داشت، گفت: »این وظیفه دانشگاه است که با 

برنامه ریزی و تولید محتوا در فضای مجازی مردم را در کسب معنویت و بهره مندی 

از فیوضات ماه رمضان یاری کند.«

انعقادتوافقنامه3۰۰میلیاردتومانیدانشگاهآزاداسلامی

وصنایعوابستهبهوزارتدفاعوپشتیبانینیروهایمسلح

بابک نگاهداری، معاون دانشگاه و رئیس پژوهشگاه و شبکه آزمایشگاهی دانشگاه 

آزاد اسلامی گفت: »توافقنامه ای بالغ بر 3000 میلیارد ریال مبنی بر تولید قطعات 

دفاعی و غیردفاعی مورد نیاز گروه صنایع تسلیحاتی و رزم انفرادی وزارت دفاع و 

پشتیبانی نیروهای مسلح و دانشگاه آزاد اسلامی منعقد شد.« نگاهداری افزود: 

»این توافقنامه بین دانشگاه آزاد اسلامی و یکی از صنایع وابسته به وزارت دفاع 

و پشتیبانی نیروهای مسلح درخصوص ساخت، توسعه فناوری و تولید قطعات 

دفاعی و صنعتی به امضا رسید که ازجمله اقدامات پژوهشگاه و شبکه آزمایشگاهی 

دانشگاه در راستای توسعه فعالیت کانون های دانشگاه، صنعت و جامعه است.« 

وی اظهار داشت: »این توافقنامه در آستانه سال »جهش تولید« ذیل تفاهمنامه 

همکاری جامع بین وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح و دانشگاه آزاد اسلامی 

با زیرمجموعه های وزارت دفاع و پشتیبانی امضا شده است.« نگاهداری، موضوع 

این توافقنامه را همکاری صنعتی در قالب ساخت و تولید قطعات با استفاده از 

امکانات کارگاهی دانشگاه آزاد اسلامی عنوان کرد و گفت: »در راستای پیشبرد 

اهداف گام دوم انقلاب اسلامی و رویکردهای عملیاتی دانشگاه آزاد اسلامی در 

راستای دغدغه های مقام معظم رهبری پیرامون موضوعات تولید به ویژه »جهش 

تولید«، این توافقنامه در قالب فعالیت های اداره کل کانون های دانشگاه، صنعت و 

جامعه درحال پیگیری است.« رئیس پژوهشگاه و شبکه آزمایشگاهی دانشگاه آزاد 

اسلامی، استفاده از امکانات کارگاهی و ظرفیت تولید قطعات توسط دانشگاه آزاد 

اسلامی را هدف اصلی این توافقنامه عنوان کرد و افزود: »مطابق این توافقنامه، 

قرارداد هریک از موضوعات مطروحه، به صورت مجزا تنظیم و منعقد می شود.«

رتبهجهانیدانشگاهآزاداسلامیبا2پلهارتقا،دورقمیشد

 ،)ESI(براساس آخرین ویرایش پایگاه طلایه داران علم کلاریویت آنالاتیکس

دانشگاه آزاد اسلامی با دو پله ارتقا در جایگاه 99 جهان در تولیدات علمی قرار 

گرفت.بابک نگاهداری، معاون دانشگاه و رئیس پژوهشگاه و شبکه آزمایشگاهی 

با اعلام این خبر گفت: »طبق آخرین ویرایش پایگاه طلایه داران علم کلاریویت 

آنالاتیکسEssential Science Indicators )ESI(  که در اواخر اسفندماه 

98 منتشر شد، دانشگاه آزاد اسلامی با دو پله ارتقا در جایگاه 99 جهان در 

تولیدات علمی قرار گرفت.« نگاهداری افزود: »رتبه دانشگاه در آخرین گزارش 

در دی ماه 1398، 101 گزارش شده بود که در آخرین به روزرسانی آن پایگاه 

در 22 اسفندماه 98 )12 مارس سال 2020( با دو پله صعود به جایگاه 99 

رسیده است. همچنین میزان استناد به ازای هر مقاله نیز از 8/39 به 8/65 

افزایش یافته که نشان دهنده رشد کیفی دانشگاه است.«

با توجه به شرایط حساسی که در تمام دنیا از نظر شیوع 

ویروس کرونا به وجود آمده، بسیاری از دانشگاه ها به 

تعطیلی کشیده شده اند. برخی دانشگاه ها سال 

تحصیلی را پایان داده اند، اما بیشتر آنها با برگزاری 

کلاس های از راه دور و آنلاین سعی کرده اند، همچنان ارتباط میان دانشجویان، استادان 

و دانشگاه را حفظ کنند. 

   دانشگاه هاروارد

این دانشگاه سلامت دانشجویان و اعضای هیأت علمی خود را در اولویت کار خود قرار داده و 

سعی کرده با فاصله گذاری های اجتماعی، چالش ویروس کرونا را برطرف کند. از مهم ترین 

تصمیماتی که دانشگاه هاروارد گرفته، تغییر شیوه آموزشی و جایگزینی آموش از راه دور به 

جای برگزاری کلاس های درس دانشگاهی است. آنها با این کار در نظر دارند حضور دانشجویان 

را در دانشگاه کم کرده و میزان انتقال ویروس را کاهش دهند. کلاس های از راه دور و آنلاین 

دانشگاهی از 10 مارس آغاز شده و تا اطلاع ثانوی ادامه دارد. از دانشجویان هم خواسته 

شده تا پایان فصل بهار از حضور در دانشگاه خودداری کرده و از راه دور برنامه ها و شرایط 

دانشگاهی را دنبال کنند. البته گاهی حضور استادان و اعضای هیأت علمی در دانشگاه 

برای برخی تحقیقات و استفاده از آزمایشگاه ها اجتناب ناپذیر است اما دانشگاه  تلاش کرده با 

ایمن و تمیز نگه داشتن دانشگاه، مانع از شیوع این ویروس شود. در این دانشگاه همچنین 

امکان تحقیق از راه دور هم برای علاقه مندان به تحقیق و مطالعه فراهم شده و آنها می توانند 

از راه دور به برخی امکانات مهیا شده دسترسی پیدا کنند. 

   دانشگاه استنفورد

در قسمت دستورالعمل های سایت دانشگاهی استنفورد نکاتی پیرامون شرایط کرونایی عنوان 

شده است. در مورد ترم بهاره عنوان شده است که ترم جدید برای تمام دانشجویان غیر از 

کسانی که در دانشکده تحصیلات تکمیلی، مدرسه حقوق یا پزشکی ثبت نام کرده اند، از 6 

آوریل، حدود یک هفته زودتر از موعد مقرر آغاز شده است. این ترم طبق برنامه ریزی ها در 10 

ژوئن به اتمام می رسد. تمام این دوره به صورت آنلاین برگزار می شود و هیچ کلاسی به طور 

معمول در دانشگاه و نیز هیچ امتحان نهایی طبق روال هر ترم برقرار نمی شود. استادان هم 

موظفند از امتحانات آنلاین و امتحانات خارج کلاسی استفاده کنند. البته در این قوانین 

آمده است که دانشجویان می توانند به هر دلیلی که دارند، در این ترم غیبت داشته باشند و 

در آن شرکت نکنند. در دوران کرونایی، آزمایشگاه هایی که تحقیقات غیرضروری در آنها اجرا 

می شود، جز در موارد اضطراری و فوری متوقف می شوند. همچنین به تعدادی پروژه تحقیقاتی 

هم درباره واکنش های جهانی به کووید 19 در سایت دانشگاه استنفورد اشاره شده است. 

   دانشگاه کمبریج

این دانشگاه مشهور انگلیسی از زمان شیوع ویروس کرونا اقدام به برگزاری کلاس های درس 

به طور آنلاین و از راه دور کرده تا از این طریق، احتمال انتقال ویروس را به حداقل برساند. 

اقدامات سخت گیرانه ای هم تا پایان سال تحصیلی جاری اتخاذ شده است که ممکن است 

تا ماه ها ادامه داشته باشد. بسیاری از منابع شامل کتاب، ژورنال، مقاله و داده های موردنیاز 

برای دانشجویان به طور الکترونیکی در اختیار آنها قرار گرفته و آنها می توانند از این اطلاعات 

بهره ببرند. دانشجویان همچنین می توانند هرگونه سؤالی درباره آموزش های آنلاین و امتحانات 

را در قسمتی که در سایت دانشگاه به سوالات اختصاص یافته بپرسند و جواب خود را دریافت 

کنند. براساس قوانینی که با توجه به شرایط کرونایی در دانشگاه کمبریج حاکم شده، تا 

اطلاع ثانوی هرگونه تجمعی ازجمله برگزاری مراسم فارغ التحصیلی لغو شده و در این مدت 

اقداماتی را انجام می دهد تا دانشجویان بتوانند مدرک فارغ التحصیلی خود را دریافت کنند. 

   دانشگاه آکسفورد

این دانشگاه هم همگام با دیگر دانشگاه های مطرح دنیا تلاش می کند تا در حد توان آموزش های 

از راه دور را داشته باشد و کلاس های آنلاین و تحقیقاتی در سطح جهانی برای دانشجویان 

خود برگزار کند. برخی دانشجویان برای تحقیقات خود مجبور به استفاده از آزمایشگاه و مواد 

خاصی هستند اما دانشگاه اعلام کرده است به دلیل شرایط کنونی و محدودیت هایی که وجود 

دارد، ممکن است این پروژه ها تا اطلاع ثانوی ناتمام باقی بماند. کتابخانه دانشگاه هم در 

حال حاضر بسته است اما تمهیداتی برای استفاده دانشجویان از منابع کتابخانه ای به طور 

آنلاین وجود دارد و آنها با مراجعه به سایت کتابخانه دانشگاه می توانند از این امکان بهره مند 

شوند. این دانشگاه همچنین اعلام کرده است که هیچ برنامه امتحانی مانند ترم های قبل 

برای ترم جاری در نظر گرفته نشده و همه امتحانات لغو شده اند و تمام دانشجویان بدون 

گذراندن امتحان مجاز به ورود به ترم جدید هستند. در این میان تنها دانشجویان رشته های 

حقوق و پزشکی هستند که باید حتما صلاحیت لازم را برای ورود به ترم بعد دریافت کنند. 

MIT دانشگاه   

این دانشگاه  نیز نسبت به برگزاری کلاس های آنلاین درسی اقدام کرده است. استاد در طول 

هفته درس ها را به طور آنلاین آموزش می دهد و هفته ای یک بار، زمانی 15 دقیقه ای را به هر 

کدام از دانشجویان اختصاص داده و از طریق نرم افزار یا مکالمه تلفنی به پرسش و پاسخ با 

آنها می پردازد تا شبهه های موجود را برطرف کند. دانشگاه امکان تجدیدنظر دانشجویان را 

برای تغییر مربی یا استاد فراهم کرده و آنها در صورتی که از عملکرد استادان رضایت نداشته 

باشند، می توانند نسبت به تغییر آن به دانشگاه اطلاع دهند. دانشگاه MIT یکی از برترین 

دانشگاه های فناور در دنیا به شمار می رود و در آموزش های آنلاین خود هم سعی کرده از این 

قابلیت ها استفاده کند و به بهترین شکل از یادگیری تجربی مجازی بهره مند شود. ارائه مفاهیم 

و تئوری ها در قالب آنلاین، مشاهده تعامل اصول متفاوت در حل مسائل، ایجاد مهارت های حرفه-

ای مهم مانند مهارت های ارتباطی و کارگروهی از قابلیت های یادگیری تجربی است. استفاده 

از یادگیری تجربی به صورت مجازی نقش مهمی در یادگیری فرمول های شیمی، فیزیک و 

ریاضی دانشجویان داشته است. در این شیوه، استاد از مشارکت و همکاری دانشجویان به 

صورت آنلاین در یادگیری مفاهیم استفاده می کند و به نوعی، شیوه های مرسوم و خسته کننده 

یادگیری کنار گذاشته شده و از داستان و طنز و سرگرمی برای یادگیری استفاده می شود. 

   دانشگاه کالیفرنیا

با توجه به تعطیل شدن کلاس های درسی دانشگاه کالیفرنیا، دانشجویان رشته های پزشکی 

بالینی تصمیم گرفته اند با حضور در بیمارستان ها و مراکز درمانی به کمک همکاران خود بیایند 

و با ویروس کرونا مبارزه کنند. به طورکلی، برنامه های حرفه ای و رشته های پزشکی در این 

دانشگاه به گونه ای است که راه را برای دانشجویان باز گذاشته تا بتوانند به طور داوطلبانه 

در قسمت هایی که آموزش دیده اند، مشغول فعالیت شوند. تمام کلاس های دانشگاهی در 

این مرکز آموزشی تعطیل شده و آزمون ها هم لغو شده اند. دانشگاه کالیفرنیا برای راحتی 

بیشتر دانشجویان، راه هایی را پیش گرفته است. به عنوان مثال، لزوم ارائه مدرک تحصیلی 

برای کلاس های آکادمیک ترم زمستان، بهار و تابستان 2020 از سوی دانشگاه لغو شده و 

دانشجویان زمان بیشتری برای ثبت نام ترم های بعدی دارند. همچنین آزمون های ورودی برای 

دانشجویان جدیدالورود ترم پاییز 2021 هم لغو شده است. 

  دانشگاه های جهان  چه خبر از دانشگاه
»فرهیختگان«گزارشمیدهد

دانشگاههایمهمدنیادرایامشیوعکروناچگونهفعالیتمیکنند
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بهابتدایآغازشیوعکرونابازگردیم.دانشگاهآزاددراستانخراسانرضوی

چگونهآمادهمواجهباویروسکروناشد؟

ــگیری و کنترل بیماری کرونا  به طور رسمی به پیشنهاد معاون علوم  ــ ــتاد پیش ــ س

پزشکی استان خراسان رضوی، سوم اسفند ۹۸ آغاز به کار کرد. اگرچه فعالیت های 

مرتبط با فضاهای اداری، آموزشی این ستاد در ایام تعطیلات کاهش یافته یا متوقف 

شده، اما بخش های ستادی، کمیته دانشجویی،  فنی  و اجرایی  مشغول فعالیت 

ــامل رئیس، دبیر و کمیته های اطلاع رسانی و روابط عمومی،  ــ ــتند. ستاد ش ــ هس

کمیته آموزش، کمیته فنی، کمیته اجرایی، کمیته روانشناسی و مشاوره، کمیته 

ــجویی و کمیته نظارت و پایش تشکیل شد و هریک از کمیته ها  ــ ــارکت دانش ــ مش

بلافاصله فعالیت خود را آغاز کردند. 

درموردعملکردوفعالیتهایهرکمیتهتوضیحدهید؟

كميته اطلاع رساني و روابط عمومي نخستین کمیته ای بود که از لحظات اولیه تشكيل 

ستاد و همه روزه حتي ايام تعطيل به صورت آنلاين و تقریبا ۲۴ساعته فعالیت خود را 

ــانی مداوم داشت. طراحي و آماده سازي ۲۰ طرح و پوستر آموزشي  ــ آغاز و اطلاع رس

جهت چاپ و پخش در اماكن عمومي دانشگاه و رسانه های مجازی، تنظيم و درج 

۲۰۰ اطلاعيه، خبر، گزارش، موشن، گيف، پوستر، فيلم و تصوير مرتبط، در كانال هاي 

رسمي پيام رسان دانشگاه و چاپ و توزيع پوسترهای آموزشي، بهداشتي در سه طرح 

متفاوت و نصب و توزيع در محوطه دانشگاه و...  از فعالیت های دیگر این کمیته است. 

برگزاریکارگاههایآموزشیآنلاینومشاورههایتلفنی

کمیته آموزش مسئولیت برگزاری کارگاه های آموزشی، دوره های آموزشی آنلاین و 

مشاوره های تلفنی و پاسخگویی به سوالات را بر عهده داشت که در این خصوص 

ــغلی به تفکیک دانشکده ها و اماکن توسط  ــ ۱۶ کارگاه آموزشی برحسب رده ش

اعضای هیات علمی و متخصصان حوزه علوم پزشکی برگزار و کلاس های آموزش 

ــگیری و کنترل بیماری کرونا توسط کمیته آموزش برنامه ریزی  ــ آنلاین درباره پیش

ــوالات در بیمارستان دانشگاه فراهم و شماره سایر  ــ و اجرا شد. پاسخگویی به س

ــانی شد تا دانشجویان و کارکنان بتوانند سوالات  ــ مراجع ذی صلاح نیز اطلاع رس

خود را از منابع موثق کسب کنند و درگیر شایعات و تناقضات نشوند. 

غربالگریحرارتیدرپایانههای1و3فرودگاهبینالمللی

شهیدهاشمینژادمشهدمقدس

درحوزهفنیستادپیشگیریوکنترلویروسکروناچهخدماتیارائهکردید؟

ــتقرار نیروی  ــ ــتانداری درخصوص کنترل اپیدمی با اس ــ این کمیته با همکاری اس

متخصص و دستگاه تصویربرداری حرارتی FLIR T ۶۲۱۰۱ توسط مرکز خدمات 

ــگاهی و تحقیقاتی دانشگاه آزاد اسلامی خراسان رضوی و مرکز تحقیقات  ــ آزمایش

مهندسی پزشکی به  منظور غربالگری حرارتی در پایانه های ۱ و 3 فرودگاه بین المللی 

شهید هاشمی نژاد مشهد مقدس از ۲۱ بهمن ماه ۱3۹۸ تاکنون فعالیت می کند. 

تعیین محل نصب هندراب در محل های مختلف دانشگاه و تهیه دستورالعمل نحوه 

استفاده از آن، پیگیری خرید تب سنج دیجیتالی برای ورودی های دانشگاه جهت 

پیشگیری و کنترل تب، بازدیدهای میدانی و آموزش هایی در محل برای کارکنان، 

پشتیبانی فنی کمیته دانشجویی برای ایجاد پایگاه تولید ماسک و شیلد محافظ 

و محلول ضدعفونی کننده دست ازجمله فعالیت های این کمیته است.  در کمیته 

اجرایی ستاد کنترل و پیشگیری از بیماری کرونا نیز فعالیت هایی شامل؛ سفارش 

و پیگیری خرید ۶۰۰ عدد هندراب، نصب ۷۰ عدد هندراب در محیط های اداری، 

سفارش و خرید مواد ضدعفونی کننده فضاها، خرید مخزن ۵۰۰  لیتری برای مواد 

ــپری نیم لیتری برای فضاهای خاص، فراهم  ــ ضدعفونی کننده، خرید ۶۰ عدد اس

ــده گروه شیمی برای شارژ مجدد، سفارش  ــ کردن انبار برای  محلول های آماده ش

خرید و تحویل لباس های ایمنی و وسایل حفاظت شخصی برای نیروهای خدمات 

ــفارش و خرید  ــ ــایر اماکن به منظور ضدعفونی کردن روزانه، س ــ ــکده ها و س ــ دانش

ــتگاه های پایش به منظور ضدعفونی کردن روزانه اماکن و نصب هندراب در  ــ دس

خودروهای دانشگاه، تهیه امکانات لازم برای ضدعفونی آنها و آموزش پرسنل ازجمله 

رئیسدانشگاهآزاداسلامیاستانخراسانرضویدرگفتوگوبا»فرهیختگان«مطرحکرد

ساخت محفظه ایزوله بیماران کرونایی 
در دانشگاه آزاد اسلامی واحد مشهد

حضور9۰درصدیدانشجویاندرآموزشمجازیدانشگاهآزاداسلامیمشهد

پروژه،ارزیابیشفاهی،تمرینکلاسیوامتحاناتچندگزینهای

همه پیشنهادهای وزارت علوم
 برای پایان سال تحصیلی

یکی از اعضای هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی در جلسه 

روز گذشته ستاد ملی مبارزه با کرونا سهم دانشگاه ها در انتقال بالقوه کرونا را  

براساس تحلیل ها ۶درصد اعلام کرد؛ عددی که فارغ از درستی یا صحت آن، 

احتمال بازگشایی دانشگاه ها را در اردیبهشت ماه قوت می بخشد. وزارت علوم اما 

دیروز صرفا با بیان روش های برگزاری آزمون، پیشنهادهای خود را برای برگزاری 

امتحانات و پایان سال تحصیلی به دانشگاه ها ارائه داد تا هریک از دانشگاه ها به 

فراخور صلاحدید و وضعیت خود اقدام کنند. این وزارتخانه در بخشنامه مذکور 

که در خبرگزاری مهر منتشر شد با تاکید بر ضرورت پایان نیمسال تحصیلی، 

مراکز آموزش عالی را از به تعویق انداختن امتحانات بر حذر داشته است.

پیشنهادهاییبرایارزشیابیغیرحضوری

ــتین بند بخشنامه ارسالی به دانشگاه ها نوشته است:  ــ وزارت علوم در نخس

»ممکن است دانشگاه با بررسی همه جوانب و به ویژه با تاکید بر حفظ سلامتی 

ــان، برگزاری آزمون به روش  ــ دانشجویان، اعضای هیات علمی و کارشناس

حضوری را امکانپذیر تشخیص دهد. دانشگاه هایی که تمایل دارند امتحانات 

همه یا برخی از دروس به صورت حضوری برگزار شود به این نکته توجه داشته 

ــند که برگزاری آزمون حضوری بر اساس تقویم نیمسال جاری، بهترین  ــ باش

وضعیت متصور است، زیرا تعویق بازه امتحانات تبعاتی را در پی دارد که باید 

به دقت بررسی و در نظر گرفته شود. به ویژه برای دانشجویانی که در نیمسال 

پایانی تحصیل خود قرار دارند، تعویق زمان امتحانات پایان نیمسال یا تعدادی 

از دروس، به جز اینکه از نظر قانونی می تواند ثبت نام آنها در صورت قبولی در 

مقطع بالاتر را با مشکلات اجرایی روبه رو کند، موجب افزایش استرس و کاهش 

کارآمدی آنها در امتحانات پایانی نیمسال جاری می شود.«

این بخشنامه در بند  دوم تصریح کرده است: »چنانچه در بند ۱۸ نامه شماره 

ــد، درصورت تشخیص الزام برگزاری  ــ ۸۶3 تاریخ ۱3۹۹/۰۱/۱۱ نیز ذکر ش

جلسات آزمون پایانی به روش حضوری، دانشگاه های محل زندگی دانشجو، 

همکاری لازم را با دانشگاه محل تحصیل دانشجو در اجرای آزمون و ارسال 

برگه امتحانی یا نمره کسب شده به دانشگاه مبدا داشته باشند. روشن است 

ــخیص استفاده از این امکان برعهده دانشگاه مبدا یا محل تحصیل  ــ که تش

دانشجو، پس از هماهنگی با دانشگاه محل زندگی او است.«

ــنهادی وزارت علوم به روش های برگزاری آزمون  ــ بخش دیگری از نکات پیش

به صورت غیرحضوری اختصاص دارد. در این بخش آمده است: »دانشگاه هایی 

که برگزاری آزمون حضوری را به دلایل منطقی نپذیرفته اند لازم است با پیروی 

از برنامه معینی، بخشی یا تمام ارزشیابی آموخته های دانشجویان را به شیوه 

مستمر، در طول نیمسال و با بهره گیری حداکثری از امکانات فضای مجازی 

برگزار کنند. این ارزشیابی که از تنوع بالایی برخوردار است می تواند یک یا 

چندین نمونه موثر از میان مواردی چون اجرای آزمون کوتاه در هر جلسه آموزش 

الکترونیکی، ارائه تکلیف یا تمرین برای هر جلسه درس )تمرین ها و تکالیف هر 

جلسه درس می تواند به عنوان تمام یا بخشی از نتیجه ارزشیابی پایانی مورد نظر 

قرار بگیرد(، تعریف پروژه های مختلف برای یک درس )متناسب با هدف های 

برخی از درس ها، امکان تعریف و واگذاری اجرای پروژه هایی که برای اجرای آن 

لزومی به خارج شدن دانشجو از منزل یا نقض قانون فاصله گذاری اجتماعی 

نیست، وجود دارد( و استفاده از شیوه های صوتی و صوتی-تصویری )امکان 

ارزشیابی میزان و کیفیت فعالیت دانشجو در هر جلسه و در طول نیمسال از 

طریق بررسی، مشاهده یا ضبط فعالیت های دانشجو وجود دارد( را در برگیرد.«

این بخشنامه در ادامه آورده است: »علاوه بر اینها درصورت عدم برگزاری جلسات 

حضوری آزمون، کلیه امتحانات یا برخی از آنها به ویژه در دوره های تحصیلات 

تکمیلی که تعداد دانشجویان یک کلاس اغلب محدود و انگشت شمار است، 

به صورت امتحان کتبی یا شفاهی از طریق برگزاری ارتباط برخط بین استاد 

ــود. در مورد برخی از دروس و به تشخیص استاد درس  ــ ــجو انجام ش ــ و دانش

ــته باشد که همه دانشجویان کلاس  ــ درصورتی که این اطمینان وجود داش

به تجهیزات رایانه ای مناسب و کافی دسترسی دارند و سرعت اینترنت برای 

برقراری و حفظ ارتباط مناسب است، می توان با کمک یک دوربین مبتنی بر 

وب به روش مستقیم از دانشجو امتحان گرفت. در این صورت استاد پرسش را 

در اختیار دانشجو می گذارد و وی بلافاصله و در حضور استاد به روش مجازی 

شروع به ارائه پاسخ روی وایت بورد یا برگه کاغذ سفید می کند. برگه پاسخ داده  

شده، به عنوان برگه امتحان تبدیل به تصویر و سپس ذخیره سازی می شود.«

 وزارت علوم در پایان با تاکید بر لزوم اطمینان از کیفیت یادگیری دانشجویان 

ــد به صورت ترکیبی از روش های  ــ ــجو بای ــ تصریح کرد: »ارزیابی نهایی دانش

مختلف انجام شود تا تصویر معتبرتری از میزان و کیفیت یادگیری دانشجو را 

در اختیار استاد قرار دهد. در این صورت فهرستی از فعالیت های دانشجو در 

طول نیمسال که می تواند برای نمره نهایی مورد ارزیابی قرار بگیرد به شرح زیر 

خواهد بود: حضور و فعالیت در کلاس به ویژه مشارکت در بحث ها و پرسش و 

پاسخ های کلاسی، حل تمرین های کلاسی و ارائه به موقع آنها، پروژه پژوهشی 

نیمسال )مشروط به اینکه قابلیت اجرا در شرایط ویژه کنونی را داشته باشد(، 

ارزیابی شفاهی، شامل پرسش و پاسخ در طول و در پایان نیمسال، به صورت 

جداگانه برای هر دانشجو. در دوره کارشناسی که تعداد دانشجویان هر درس 

نسبتا زیاد است برگزاری آزمون های چندگزینه ای غیرحضوری در قالب پروتکل 

مشخص که به امنیت آزمون در آن توجه شده باشد، قابل بررسی است. روشن 

است که این روش آزمون با ریسک مداخله های غیرقابل کنترل همراه است و از 

این رو باید به عنوان یک گزینه در کنار سایر گزینه ها برای سنجش آموخته های 

دانشجویان مورد استفاده قرار بگیرد.«

چندنکتهکوتاهدرموردپیشنهادهایوزارتعلوم

بخشنامه پیشنهادهای وزارت علوم بیش از آنکه یک حرکت کارگشا برای 

رفع بلاتکلیفی دانشجویان در شرایط فعلی باشد، تنها مرقومه ای برای رفع 

ــت. بخشنامه ای که نه از حیث  ــ تکلیف از گردن مدیران این وزارتخانه اس

زمانی چارچوب مشخصی ارائه می دهد تا درصورت برگزاری آزمون های 

ــجویان داوطلب  ــ ــری مقاطع تحصیلات تکمیلی، وضعیت دانش ــ سراس

ــد و نه از حیث کیفی حداقل های لازم برای دانشجویان  ــ ــخص باش ــ مش

ــته های مختلف تعیین کرده است. حتی احتمال برگزاری آزمون ها  ــ رش

ــگاه ها  ــ ــایی دانش ــ به صورت حضوری، آن هم در زمان ممنوعیت بازگش

تعجب آور به نظر می رسد. در شرایطی که تصمیمات ستاد مبارزه با کرونا 

به صورت متمرکز گرفته می شود، وزارت علوم نشان داد فاقد چشم انداز 

روشنی در آینده پیش روی دانشگاه هاست.

دانشگاه @ f a r h i k h t e g a n d a i l y

  نیمکت خبر

لزومجذباعضایهیاتعلمیبراساسسندآمایشآموزشعالی

محمدعلی کی نژاد، رئیس هیات عالی جذب شورای عالی انقلاب فرهنگی در گفت وگو با مهر، درباره جذب 

اعضای هیات علمی براساس سند آمایش آموزش عالی گفت: »در فراخوان جذب هیات علمی که در بهمن ماه 

۹۸ ارائه شد، به صورت آزمایشی در استان های اصفهان، کرمان، آذربایجان شرقی و سیستان وبلوچستان، 

جذب اعضای هیات علمی با سند آمایش آموزش عالی تطبیق داده شد. برهمین اساس با اعضای هیات 

جذب استان های مذکور جلساتی را برگزار کرده ایم، مبنای کار این است که هم آینده نگری شود و هم اینکه 

وقتی جذب اعضای هیات علمی را شروع می کنیم، طوری نباشد که با آمایش آموزش عالی دچار مشکل 

شویم.« رئیس هیات عالی جذب شورای عالی انقلاب فرهنگی افزود: »باید فراخوان های پیش روی جذب 

اعضای هیات علمی براساس سند آمایش آموزش عالی باشد و الزامی شود. از طرف دیگر چون در حال 

حاضر آمایش آموزش عالی به شکل عملیاتی توسط وزارت علوم ابلاغ نشده است، اعلام کرده ایم دانشگاه ها 

برای راه اندازی رشته های جدید، رشته های بین رشته ای را در اولویت قرار دهند و اگر به رشته های موجود 

نیاز دارند در داخل استان هماهنگ کرده و بعد نیاز خود را به مرکز جذب اعلام کنند.«

دانشگاهیان،پیشرودرکاهشآلاممستضعفان

مصطفی رستمی، رئیس نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه ها، در صفحه اینستاگرام خود نوشت: »از نهضت 

امام تا نهضت همدلی در جای جای تاریخ این کشور هرکجا مردم حضور داشته اند، بزرگ ترین بحران ها و سخت ترین 

دشمنان تسلیم شده اند؛ از غول استبداد پهلوی تا دیو استکبار بعثی، جز با نقش آفرینی مردم، مقهور و مغلوب نشده اند. 

امروزه، کرونا؛ این بلای جهانی شده هم به همین سیاق به اذن خدا شکست خواهد خورد. اگر در میانه  پنجه افکندن 

همزمان با کرونا و تحریم، وضع مان از بسیاری از کشور های توسعه یافته بهتر است، نه از باب امکانات بهتر ما و... است، 

بلکه از مسیر درصحنه  بودن و درمیدان  ماندن مردم و کادر پزشکی و نیروهای مسلح و گروه های جهادی دانشجویی، 

طلاب و... است.« رئیس نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه ها افزود: »حالا این فرهنگ قرار است بار دیگر 

و در صحنه دیگری حماسه آفرینی کند. در شرایط دشوار اقتصادی که برای برخی هم میهنان مان به واسطه کرونا پیش 

آمده، این شور ملی و دینی در نهضت همدلی بناست دوباره ، کاری کند کارستان و با هماهنگی و انسجام شبکه ای 

همه  جهادگران در سطح کشور، آلام مستضعفان که ولی نعمت این انقلاب هستند را کاهش دهند و در این صحنه  

جهاد ان شاءالله بدنه دانشگاهیان کشور، اساتید و تشکل های دانشجویی مانند قبل پیش رو و پیشقدم خواهند بود.«

مریم	حضرتی						
 روزنامه نگار

اگرچهشـــیوعکرونادرکشـــور

موجـــبتعطیلیدانشـــگاهها

شـــد،امانهآموزشتعطیلشـــد

ونـــهفعالیتهـــایپژوهشـــی

دانشگاهها.دانشگاهآزاداسلامینیزبهعنوانبخشیازآموزشعالیکشور

ازروزهاینخســـتدرگیریباکروناهمدرحوزهپزشکیوهمدرحوزههای

دیگربهکمکمردمشتافت.واحدمشهدیکیازمراکزیاستکهاقدامبه

ســـاختمحفظهایزولهبیمارانکروناییوتولیدماســـک،ژلومحلولهای

ضدعفونیکنندهکردهاســـت.دراینبارهبامســـعودطاهریلاری،رئیس

دانشگاهآزاداسلامیاستانخراسانرضویبهچگونگیبرگزاریکلاسهای

آموزشیآنلایندرفضایمجازیوتولیدمحصولاتایندانشگاهدرخصوص

بیماریکرونابهگفتوگونشستیمکهمتنآنرادرادامهمیخوانید.

دیگر فعالیت های این کمیته در ایام اخیر بوده است. تعیین اثربخشی مایع و ژل 

ضدعفونی دست با همکاری بیمارستان های دانشگاه آزاد اسلامی )آریا و ۲۲بهمن( 

ــت های به عمل آمده، دستورجمع آوری آبخوری ها در هر دانشکده و  ــ براساس کش

ــتورالعمل های  ــ نظارت بر عملکرد نیروهای خدماتی و توزیع غذا و تهیه تنظیم دس

ــگیری برای عابر بانک ها، آسانسورها و... از دیگر اقدامات این کمیته است.  ــ پیش

در حوزه مشاوره نیز انجام مشاوره تلفنی روزانه جهت کاهش اضطراب دانشجویان 

ــت های آموزشی جهت کاهش اضطراب ناشی از بحران  ــ و همکاران، تهیه پادکس

ــی جهت مقابله با استرس  ــ ــی و پیام های انگیزش ــ بیماری، تهیه کلیپ های آموزش

بیماری، برگزاری جلسات مکرر مجازی با اعضای دفتر مشاوره و راهنمایی دانشگاه 

جهت هماهنگی امور، تولید پیام های بهداشتی جهت کاهش اضطراب کودکان 

از اقدامات کمیته فوق در این مدت است. یکی دیگر از کمیته های ستاد، کمیته 

ــت. اعضای کمیته نظارت و پایش همه  روزه از دانشکده ها و حوزه های  ــ نظارت اس

اداری دانشگاه آزاد اسلامی واحد مشهد بازدید می کنند و پایش فعالیت و عملکرد 

ــدراب، ضدعفونی و نظافت اماکن،  ــ ــتگاه هن ــ حوزه های اجرایی درباره نصب دس

انعکاس نقاط ضعف و قوت آن به رئیس ستاد و سایر مبادی مربوطه گزارش می شود. 

ــروس کرونا، توزیع ژل های  ــ ــکوک به وی ــ ــن رصد و پایش افراد مبتلا یا مش ــ همچنی

ــد و کنترل تردد افراد به داخل  ــ ــوس بر رفت وآم ــ ضدعفونی کننده، نظارت نامحس

دانشگاه و توجیه  افراد مراجعه کننده بر استفاده از امکانات ضدعفونی فراهم شده 

در در های ورودی توسط  نیروهای حفاظت فیزیکی مستقر در محل توسط کمیته 

نظارت و پایش انجام شده است. 

انتظارازدانشگاهدرچنینشرایطیورودبهمسائلوموضوعاتپرچالش

مردمجامعهاست.دانشگاهآزاددراستانشماچهطرحهاییرابرایمبارزه

باکروناارائهکردهودنبالمیکند؟

 محفظـــه ایزوله بیماران، محلول ضدعفونی و ژل ضدعفونی کننده دســـت ها، 

ماســـک سه لایه و شـــیلد صورت، داروی گیاهی جهت کمک به درمان کرونا و 

بررسی یک ضدعفونی کننده گیاهی آنتی ویروس در دانشگاه آزاد اسلامی واحد 

مشهد تولید و ساخته شـــد. محلول ضدعفونی کننده پایه کلر در واحد قوچان 

نیز تولید شده است. 

دربارهطرحمحفظهایزولهبیمارانتوضیحدهید.

محفظه ایزوله بیماران محفظه ای است که در آن جریان هوا جابه جا می شود که 

برای این جریان یک هواکشی تعبیه شده که دمای هوا و فشار هوا در آن کنترل 

می شود. این محفظه ساخته شده و از دانشگاه علوم پزشکی مشهد مجوز گرفته 

ــوی  ــ ــت از س ــ ــت و در حال حاضر منتظر حمایت برای تولید انبوه و درخواس ــ اس

بیمارستان ها هستیم. شایسته است که از تولید محفظه ایزوله بیماران که در گروه 

ــاخته شده و مراحل اولیه تایید خود در دانشگاه  ــ مهندسی پزشکی طراحی و س

علوم پزشکی مشهد گذرانده است؛ حمایت شود. 

حضوروفعالیتهایدانشجویاندانشگاهراچطورارزیابیمیکنید؟

ــجویی بود که به زعم بنده نقش  ــ ــتاد ما کمیته دانش ــ یکی از کمیته های اصلی س

ــیوع ویروس کرونا و مقابله با این ویروس دارد. پیش بینی و  ــ حیاتی در کاهش ش

سازماندهی گروه های دانشجویی برای حضور و نظارت بر بهداشت محیط های 

دانشجویی، تشکیل پایگاه تولید ماسک، شیلد محافظ و محلول ضدعفونی دست 

با همت بسیج دانشجویی و نظارت کمیته فنی ستاد پیشگیری و کنترل ویروس 

ــهد، توزیع محصولات بهداشتی در مناطق  ــ ــگاه آزاد اسلامی مش ــ کرونا در دانش

نیازمند حاشیه شهر مشهد به همت بسیج دانشجویی از مهم ترین اقدامات کمیته 

دانشجویی دانشگاه آزاد اسلامی مشهد بوده است. 

حضور9۰درصدیدانشجویان

درآموزشمجازیدانشگاهآزاداسلامیمشهد

فعالیتهایآموزشـــیجزءلاینفکدانشگاههاســـتوبـــاتوجهبهتدوام

شرایطقرنطینه،قرارشدهبهصورتمجازیاینمسالهدنبالشود.وضعیت

آموزشهایمجازیبهچهصورتاست؟

 با توجه به بخشنامه سازمان مرکزی در اسفندماه ۹۸، کارگروهی برای مدیریت 

و اجرای کلاس ها به صورت مجازی به ریاســـت واحد مشـــهد تشکیل شد و کار 

آماده  ســـازی بســـتر نرم افزاری کلاس های مجازی از هشـــت اسفندماه ۹۸ در 

اداره کل فناوری اطلاعات واحد مشـــهد آغاز شـــد. جلسات هماهنگی معاون 

آموزش و تحصیلات تکمیلی و مدیرکل آموزش و فناوری اطلاعات واحد مشـــهد 

با مســـئولان واحدها، معاونان آموزشی، نمایندگان و رابط های واحدها و مراکز 

استان، مدیران گروه و اساتید از طریق ویدئو کنفرانس با مسئولان سازمان مرکزی 

و معاونان آموزشـــی استان ها برگزار شد و اطلاع رسانی به اساتید و دانشجویان 

نیز از طریق پورتال و پیامک توسط روابط عمومی در این مدت به صورت مستمر 

صورت پذیرفته و آماده سازی و اجرای کلاس های مجازی در دو فاز عملیاتی شده 

است. در فاز اول از ۱۴ اسفندماه ۹۸ در واحد مشهد برای کلیه کلاس هایی که 

اساتید آنها برای ارائه کلاس  به صورت مجازی، از طریق پورتال اعلام آمادگی کرده 

بودند، کلاس های آنلاین فعال شد که در این مرحله برای ۴۲۸ استاد متقاضی 

این اتفاق رخ داد و مجموعا ۲۰۰۰ کلاس آنلاین برگزار شـــد و ظرف مدت یک 

هفته حدود ۸۰۰ جلسه کلاس به صورت مجازی تشکیل شد. در فاز دوم از ۱۹ 

اسفندماه ۹۸، برای کلیه درس های نظری واحد مشهد و از ۲۱ اسفندماه برای 

کلیه واحدهای اســـتان )به غیر از سبزوار، گناباد و سمای گناباد که درخواست 

اســـتفاده از ســـامانه کلاس های مجازی واحد الکترونیکی را داده اند(، لینک 

کلاس های آنلاین فعال شده است. 

تجهیزدانشگاههایاستاندرراستایافزایشکیفیتخدماتمجازی

البتـــه به منظور افزایش ظرفیت و کیفیت کلاس های مجازی اقدامات لازم برای 

ارتقای پهنای باند اینترنت واحد مشهد و نیز ارتقای سرورها برنامه ریزی شد، به 

طوری که با هزینه ماهانه ۵۴ میلیون تومان عملیات افزایش پهنای باند به بیش 

از 3/۵ برابر در تاریخ ۱۷ اســـفند ۹۸ با موفقیت به اتمام رسید. در این فرآیند با 

فعال سازی دو خط اینترنت فیبر نوری STM-۱ هر یک به ظرفیت ۱۵۵ مگابایت 

در ثانیـــه به جای اتصال قبلی، پهنای بانـــد از ۱۰۰ مگابایت در ثانیه به ۴۶۰ 

مگابایت در ثانیه افزایش یافت. برای تقســـیم بار اجرای کلاس ها، هفت ســـرور 

راه اندازی شـــده است که چهار ســـرور برای کلاس های واحد مشهد، یک سرور 

برای ســـمای مشهد و دو سرور برای سایر واحدها و مراکز استان، سرویس دهی 

را به عهده دارند. همچنین با اختصاص بودجه حدود ۷۰ میلیون تومانی، خرید 

و نصـــب RAM به میزان ۲۵۶ گیگابایت و هارد دیتاســـنتر به میزان ۵ ترابایت 

برای تقویت ســـرورها در حال اقدام اســـت که امیدواریم این فرآیند هرچه زودتر 

تکمیل شود. با توجه به درخواست تعدادی از اساتید برای ارائه کلاس مجازی در 

دانشگاه و استفاده از امکانات کلاس های فیزیکی مانند وایت برد جهت برگزاری 

کلاس آنلاین، تجهیز ۷۶ کلاس در دانشکده های مختلف واحد مشهد برای این 

منظور در دست اقدام است. 

وضعیتمشارکتدانشجویانچگونهبودهاست؟

میزان مشـــارکت دانشجویان اســـتان ۸۷/3 درصد بوده و همچنین ۷۸ درصد 

دانشـــجویان اتباع خارجی در کلاس ها شرکت کرده اند. البته واحد مشهد تا به 

امروز با مشـــارکت ۹۰/۲ درصدی دانشجویان در آموزش های مجازی بیشترین 

ســـهم اســـتان را به خود اختصاص داده اســـت. بیش از ۲۷ هزار دانشجو  در 

کلاس هـــای آنلاین حضور داشـــتند. علاوه بر واحدها و مراکز، به درخواســـت 

معاونت ســـمای مشهد، برای ۱۴ مدرسه سما در مشهد نیز مجموعا ۲۸ کلاس 

آنلاین تعریف و فعال شده است. 

 

نحوهارزیابیپایاننامههابهچهصورتخواهدبود؟

منتظر دستورالعمل برگزاری دفاع پایان نامه ها از سوی سازمان مرکزی هستیم 

زیرا اعلام کردند تا پایان فروردین ماه دستورالعمل خواهد آمد. به طور کلی گفته 

شده که استاد و دانشجو می توانند به یک کلاس ایزوله بروند و داوران در منزل 

می توانند آن را از طریق فضای مجازی داوری کنند. 

پشتیبانیآموزشمجازیبهچهصورتانجاممیشود؟

برای راهنمایی و پشتیبانی اساتید و دانشجویان، کانال ها و گروه های ارتباطی 

تشـــکیل شده است، در این راستا از ســـوی معاونت آموزشی و اداره کل آموزش 

و اداره کل فنـــاوری اطلاعـــات به رؤســـا و کارکنان آموزش دانشـــکده ها و نیز 

پشتیبان های فنی دانشـــکده ها آموزش لازم داده شده است. اداره کل فناوری 

اطلاعات، کارشناسانی را برای ارتباط و پشتیبانی واحدها، دانشکده ها و معاونت 

ســـما تعیین کرده تا در مدت برگزاری کلاس ها به صورت آنلاین به پاسخگویی و 

راهنمایی اساتید بپردازند و یک کانال نیز برای راهنمایی دانشجویان راه اندازی 

شـــده اســـت که اخبار و اطلاعیه های مربوطه از طریق اداره کل روابط عمومی 

اطلاع رسانی می شود. 
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اعداد سخن می گویند

حمل ونقل عمومی و مراکز خرید تونل وحشت کرونا
اخبـار و اطلاعـات حـول محـور کرونـا همچنـان و بـه همـان 

سـرعت شـیوع این بیماری درحال تولید و انتشـار اسـت. 

هر روز اطلاعات جدیدی پیرامون این هیولای همه گیر در 

رسـانه  ها و از سـوی مراجـع مختلـف اعـلام می شـود و وجـه 

مشترک تمام آنها هم ناشناخته بودن و تغییرات پیاپی این 

ویروس اسـت. وجوهی که همین  ها باعث عدم دسترسـی 

به درمان قطعی و واکنش  های مناسب نسبت به جلوگیری 

از شـیوع کرونـا می شـود. بـرای مثال روز گذشـته سـازمان 

بهداشت جهانی در ارتباط با میزان کشندگی کرونا اعلام 

کـرد کـه ایـن ویـروس 10 برابـر بیشـتر از آنفلوآنـزای خوکی 

خطرنـاک اسـت و جان انسـان  ها را می گیـرد، درحالی که از 

همان ابتدای شـیوع کرونا در جهان تا همین اواخر میزان 

کشـندگی ایـن ویـروس درمقابـل ویروس  هـای دیگـر نظیر 

همیـن آنفلوآنـزای خوکـی بسـیار ناچیـز اعـلام شـده بـود. 

البتـه از ایـن دسـت اعـلام نظـرات و بررسـی  ها پیـش از ایـن 

نیـز در ارتبـاط بـا سـایر وجـوه اثرگـذار کرونـا انجـام و اعلام 

شـده بـود کـه تحقیقـات و توصیه  هـای قبل تـر را بـه چالش 

کشـید و بسـیاری از آنها را نقض کرد؛ عدم اسـتفاده 

از ماسـک برای افراد سـالم، عدم ماندگاری ویروس در هوا 

و...،  بخشـی از توصیه  هـا و اطلاعاتـی بـود کـه کمـی بعدتر 

و بـا همه گیـری کرونـا بـه چالـش کشـیده و نقـض شـدند. 

پیـرو همیـن مسـاله و تغییـرات پیاپی این ویروس سـرکش، 

کشـور ها سـازوکار های مختلـف و گوناگونـی را در جهـت 

مقابلـه بـا آن پیـش گرفتنـد و از آنجـا کـه صرفا این سـلامتی 

مـردم نبـود کـه بـا ایـن ویـروس تهدیـد می شـد و کرونـا بـر 

اقتصـاد، سیاسـت، فرهنـگ و سـایر وجـوه دیگـر حیـات 

آدمـی اثرگـذار بـود، راهکار هـا و سیاسـت  های مقابله ای در 

کشـور های مختلـف متغیـر بـوده و البتـه همچنـان درحال 

تغییـر و ترمیـم اسـت. براسـاس آخریـن اطلاعـات و آمـار، 

چیـزی نمانـده تـا تعـداد مبتلایـان بـه کرونـا در دنیـا وارد 

کانال دو میلیون نفر شود. تا اینجا متاسفانه نزدیک 120 

هـزار نفـر از مـردم دنیـا جـان خـود را بـر اثـر ابتلا بـه کرونا از 

دسـت داده  و درمقابـل نیـز بیـش از 450 هـزار نفر بهبودی 

خـود را بـه دسـت آورده  و از شـر ایـن ویـروس ر هـا شـده اند. 

این اعداد و ارقام در کنار تغییرپذیری ویروس در شـرایط و 

بازه  هـای زمانـی خـاص و البتـه لزوم اطـلاع از این تغییرات و 

اتخاذ سیاسـت  های مقابله ای باعث شـده است تحقیقات 

گوناگونی در عرصه فعالیت و شـیوع کرونا در دنیا صورت 

گیـرد. ایـران هـم از ایـن قاعـده مسـتثنی نبـوده و سـتاد 

ملـی مبـارزه بـا کرونـا به منظـور اطـلاع از میـزان اثرگـذاری 

فعالیت  هـا و عوامـل اثرگـذار بـر شـیوع کرونـا خصوصـا در 

ایامـی کـه حیـات اقتصـادی کشـور منـوط بـه آغـاز مجـدد 

فعالیت  های اقتصادی شـده، طی تحقیقاتی آمار و ارقامی 

را منتشـر کرده که براسـاس آن مثلا مشـخص شـده اسـت 

که اسـتفاده از حمل ونقل عمومی، بازگشـایی فروشـگاه  ها 

و مغازه ها، بازگشـایی مدارس و مراکز آموزشـی، زیارتگاه  ها 

و مسـاجد، برپایی نمازجمعه و... چه میزان بر شـیوع کرونا 

در کشـور اثرگـذار خواهنـد بـود. برمبنـای همین اطلاعات 

می تـوان تـا حـدی دورنمایـی از سیاسـت  های فعلـی دولت 

و رفتـار مـردم ارائـه کـرد و در بخش  هایی بیشـتر از گذشـته 

نگـران آینـده مبـارزه بـا کرونا در ایـران بود.
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سهماجتماعاتوفعالیتهای
ایران روندشیوعکرونادر مختلفبر

شهرام یزدانی عضو هیات علمی دانشگاه علوم 

پزشکی شهید بهشتی در جریان جلسه ستاد 

ملی مبارزه با کرونا و در حضور رئیس جمهور آمار 

و اطلاعات مهمی را در ارتباط با سهم فعالیت  ها و 

اجتماعات مختلف در روند شیوع کرونا اعلام 

کرد که به گفته خودش در ابتدا متوجه چنین 

اثرگذاری  هایی نبوده اند، اما حالا و بعد از 

گذشت مدتی از شیوع کرونا در کشور و انجام 

تحقیقات مختلف به تحلیلی رسیده اند 

که براساس آن می توان سهم هرکدام از 

اجتماعات بر شیوع کرونا را تخمین زد.

ایران ادارههایدولتیکلمبتلایاندر بانکهاوسایلنقلیهعمومیدانشگاهها شرکتهایخدماتیخصوصیمدارس
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سناریوهایپیشگیرانه
حملونقلعمومیوفعالیتکسبهخرد در

وفروشگاههاشکستخوردهاند؟
بـا نگاهـی بـه آمـار اعلام شـده از سـهم اجتماعـات گوناگون 

بـر رونـد شـیوع کرونـا می توان تحلیل  هـای مختلفـی را ارائه 

کـرد. بـرای مثـال یکـی از نـکات قابل تامـل در ایـن آمار هـا 

سـهم بسـیار انـدک و ناچیـز برگـزاری نمازجمعـه و بـاز بـودن 

زیارتگاه  هـا بـا چیـزی کمتر از 0/5 درصد اثرگذاری بر شـیوع 

کروناسـت. اماکنی که در همان آغاز شـیوع کرونا در کشـور 

تعطیـل شـدند و از حضـور مـردم در این گونـه از اجتماعـات 

جلوگیری شـد. درمقابل اما سـهم بالای حمل ونقل عمومی 

)همان طـور کـه قابـل پیش بینـی هـم بـود( در کنـار فعالیت 

کسـبه خـرد و فروشـگاه  ها زنـگ خطر جـدی را پیرامون ادامه 

فعالیـت آنهـا بـه صـدا درآورده اسـت. مـدارس و دانشـگاه  ها 

هـم کـه سـهم نسـبتا قابل توجهی در شـیوع کرونا در کشـور 

دارنـد، از همـان ابتـدای ورود کرونـا در کشـور همچون سـایر 

کشـور ها تعطیـل شـدند و ایـن تعطیلی  هـا همچنـان ادامـه 

دارد. اما برگردیم به دو فعالیت اثرگذار با بیشـترین سـهم بر 

شـیوع کرونا یعنی حمل ونقل عمومی و فروشـگاه  ها و کسـبه 

خـرد، بـرای مـورد اول یعنی حمل ونقل عمومی سـناریو های 

مختلفـی پیش بینـی شـد و بـه اجـرا درآمد؛ جـز تعطیلی آنها 

کـه از قضـا مدافعـان زیـادی هـم دارد. اعـلام پروتکل  هـای 

مختلـف، لغـو اجـرای طـرح ترافیک به منظور اسـتفاده کمتر 

مردم از حمل ونقل عمومی و اهتمام بیشـتر آنها به اسـتفاده 

از وسـایل خودروی شـخصی، طرح فاصله گذاری هوشـمند 

بـا چسـباندن برچسـب روی صندلی  هـای متـرو و اتوبـوس، 

منع تاکسـی  ها از سـوار کردن بیش از سـه مسـافر و...، همه 

 بخشـی از سیاسـت  هایی بوده اسـت که با تصمیم ستاد ملی 

مبـارزه بـا کرونا بـرای فعالیت حمل ونقل عمومی خصوصا در 

پایتخت اجرایی شـدند، اما متاسـفانه تا اینجای کار عایدی 

ایـن تصمیمـات جـز حرکت بر همان ریـل قبلی و بی توجهی 

مـردم بـه توصیه  هـا نبـوده اسـت. البتـه غـرض مقصـر جلـوه 

دادن مـردم نیسـت و علـت ایـن وضـع را بایـد بـا نگاهـی بـه 

گذشـته جسـت وجو کرد. وقتی علی رغم مخالفت مسـئولان 

نظـام سـلامت کشـور بـا بازگشـایی فعالیت  هـای اقتصـادی 

و شـروع بـه کار بنگاه  هـای اقتصـادی ایـن امـر بـه دسـتور 

دولـت انجـام شـد، نمی تـوان از مردمـی که راهـی جز حضور 

در محـل کار خـود ندارنـد و تعـداد قابل توجهـی از آنهـا هـم 

وسـیله نقلیـه شـخصی ندارنـد، انتظـار داشـت از حمل ونقل 

عمومی اسـتفاده نکنند. البته این خربز ه ای اسـت که خیلی 

دوسـت نداریم به خاطر خوردنش پای لرز آن هم بنشـینیم! 

مضاف بـر ایـن در ارتباط با فعالیت فروشـگاه  ها و کسـبه خرد 

هـم پروتکل  هـا و سـامانه ای بـرای ثبت نـام و آغـاز فعالیت  هـا 

تعبیه شـد که با یک جسـت وجوی میدانی و پرسـش و پاسـخ 

از صاحبان مشـاغل می توان فهمید که این سـناریو هم مورد 

توجـه مـردم قـرار نگرفته اسـت و تعداد قابل توجهی از کسـبه 

نه تنهـا در ایـن سـامانه ثبت نـام نکرده اند بلکـه حتی از وجود 

آن اطلاعـی هـم ندارنـد و جمـع همـه اینهـا نشـان می دهـد 

بیـش از نگرانـی بـرای برگـزاری تجمعـات در مراسـمی نظیـر 

نمازجمعـه و حضـور مـردم در زیارتگاه  هـا باید نگـران فعالیت 

کسبه و استفاده مردم از حمل ونقل عمومی بود. روز گذشته 

در ارتبـاط بـا همیـن مسـاله اسـتفاده از حمل ونقل عمومی، 

محمـود ترفـع، مدیرعامل شـرکت واحد اتوبوسـرانی تهران با 

بیـان اینکـه در دو روز گذشـته نسـبت بـه اعـزام اتوبوس  های 

کمکی به ایسـتگاه  های پرتقاضا اقدام کرده ایم، خاطرنشـان 

کـرد: »بـا لغـو طـرح ترافیـک نه تنهـا مسـافران اتوبـوس کـم 

نشـده بلکـه در شـرایط موجـود کـه از هر سـه کارمنـد دولتی 

در تهـران، دو نفـر در شـهر تـردد می کنند و ادارات خصوصی 

و مراکـز فـروش اقـلام ضروری باز هسـتند، افزایش مسـافران 

اتوبوس دور از انتظار نیست.« این مساله هم نشان می دهد 

سـناریوی سـتاد ملـی مبـارزه بـا کرونـا در بحث اجـرای طرح 

فاصله گـذاری اجتماعـی در حمل ونقـل عمومـی هـم بـا 

شکسـت جدی مواجه شـده اسـت.

برای تبیین وضعیت موجود شـنیدن تحلیل برخی از مسـئولان 

و صاحب نظـران نظـام سـلامت کشـور هـم خالـی از لطـف 

نیسـت. خصوصـا حـالا کـه هـم سیاسـت های دولـت بـرای 

ادامـه رونـد مقابلـه بـا ویـروس کرونـا در کشـور مشـخص شـده 

اسـت و هـم سـهم اجتماعـات مختلـف در شـیوع ایـن بیمـاری 

اعلام شـده اسـت. 

فرشید رضایی، متخصص بیماری های عفونی و کارشناس 

بیماری های نوپدید که البته در پروسه مقابله با کرونا در وزارت 

بهداشت و ستاد ملی مبارزه با کرونا هم حضور دارد با تاکید بر 

اهمیت رفتارهای مردمی در کنترل شیوع کرونا به »فرهیختگان« 

گفت: »در همه دنیا با ابزار رفتارهای مردمی به مبارزه با کرونا رفته اند 

چرا که این بیماری نه درمان مشخصی تا به امروز دارد و نه واکسنی 

برای آن ساخته شده است. رفتار مردمی هم دو سطح دارد؛ یا خود 

مردم آن را پی می گیرند و یا قوای قهریه نظامات مختلف کشورها 

مردم را مجبور به رعایت مسائل مختلف در این پروسه می کنند. ایران 

تا به حال تمایل به استفاده از قوه قهریه شدید نداشته و به عهده 

مردم گذاشته است. مردم هم باید خودشان انتخاب کنند که چطور 

رفتار کنند. در ارتباط با ادامه رویه قرنطینه و... باید گفت قرنطینه 

بالاخره تمام می شود، سه هفته، چهار هفته قرنطینه می کنیم 

و بیشتر از این اقتصاد کشورها را نابود می کند. باید زندگی ها 

به روال کنترل شده ای برگردد. باید سیاست های مختلفی برای 

فعالیت های پرخطر، کم خطر و... اتخاذ شود و جلو برویم. این 

نشان دهنده یک رابطه نزدیک بین مردم و مسئولان است. تعطیلی 

حمل ونقل عمومی هم در شرایط فعلی تقریبا امکان پذیر نیست، 

به هرحال افرادی که باید به سرکار بیایند با یک وسیله ای خودشان 

را به محل کارشان می رسانند. تمرکز بر دورکاری، کاهش تعداد 

حاضران و تنظیم ساعات کاری می تواند کمک کننده باشد تا تراکم 

کمتری داشته باشیم. اینکه ممکن باشد به مرحله ای برسیم که قوه 

قهریه نظام جدی ورود کند هم محتمل است خصوصا وقتی که 

سلامت مردم و امنیت کشور به خطر بیفتد و تهدید شود. در همه 

کشورها هم همین طور است، معمولا 80،90 درصد مردم رعایت 

می کنند، 10 درصد ضعیف هستند و حدود یکی دو درصد از مردم 

نیاز است که باید با قوه قهریه سامان دهی شوند. برای تمام اینها 

هم ابتدا باید ببینیم دستورالعمل های ما چه اشکالاتی داشته است 

که بخشی از مردم آن را رعایت نمی کنند. برنامه ای که ما به مردم 

می دهیم باید قابلیت اجرایی شدن داشته باشد. من نمی توانم در 

ارتباط با سیاست ثبت نام در سامانه سلامت و... صحبت کنم چون 

من در آن دخل و تصرفی نداشتم اما وقتی مردم خیلی به آن اقبالی 

نشان نمی دهند باید ببینیم مشکل کار کجاست.«

در ادامه مینو محرز، عضو کمیته کشوری مبارزه با بیماری های 

واگیردار وزارت بهداشت هم در گفت وگو با »فرهیختگان« به تبیین 

وضعیت موجود و سیاست های اتخاذ شده برای مقابله با کرونا اشاره 

کرد و گفت: »در حال حاضر به خاطر رعایت مردم و تعطیلات نوروزی 

مراجعین به بیمارستان ها فوق العاده کم شده است. مثلا روز گذشته 

بیمارستان امام خمینی)ره( فقط 5 یا 6 بیمار داشت. سیاست های 

اخیر هم که برای آغاز به کار فعالیت های اقتصادی تعیین شده، 

نیازمند زیرساخت هایی است که در شرایط فعلی اجرای آنها 

بسیار مشکل است؛ خصوصا در زمینه حمل ونقل عمومی، ولی 

اگر مردم رعایت بکنند شاید شرایط بهتر شود. خروجی و بازتاب 

سیاست های اخیر را هم تا یک هفته،  10روز دیگر خواهیم دید. 

سیاست های آغاز سال جدید و اسفندماه گذشته تا اینجا اثرگذار 

بوده است، اما این اقدامات اخیر را نمی دانم، باید منتظر باشیم 

ببینیم آیا دوباره مشکلی ایجاد می شود و روی موج دوم خواهیم 

رفت یا نه؟ ولی همه متاسفانه منتظر این مساله هستیم! در ارتباط 

با فعالیت حمل ونقل عمومی هم کاری نمی شود کرد، همه مردم 

ماشین ندارند و از مترو استفاده می کنند، خصوصا آنهایی که از 

اطراف پایتخت به تهران می آیند و با این وصف تصاویری که از 

مترو می بینیم وحشتناک است. اعتقاد ما یعنی مجموعه وزارت 

بهداشت بر این بود که همچنان آن روند ابتدای سال و اسفند 99 

ادامه پیدا بکند و طرح فاصله گذاری فیزیکی بیشتر ادامه می یافت 

که متاسفانه این طور نشد و باید ببینیم چه می شود. در کل الان 

نمی توان اظهارنظر قطعی کرد، فعلا مراجعات به بیمارستان ها 

خیلی کم است.«

ایرج فاضل از روسای سابق سازمان نظام پزشکی نیز در تشریح 

وضعیت موجود با تاکید بر اینکه مجموعه نظام بهداشت و سلامت 

کشور متفق القول بر ادامه روند تعطیلی ها اصرار داشتند به 

»فرهیختگان« گفت: »نظر مجموعه نظام پزشکی و درمانی کشور 

بر این بود که در این مساله مقابله با کرونا و ازسرگیری فعالیت های 

اقتصادی بیشتر احتیاط شود و عجله نکنیم چراکه آمادگی خیلی 

زیادی برای شرایط پیش رو نداریم و نگرانی جامعه پزشکی این است 

که ما دوباره یک موج شیوع و همه گیری از این بیماری را در جامعه 

ببینیم. علاوه بر این فعلا فاصله گذاری ها و وضعیتی که در شهر 

ایجاد شده، نگران کننده است. به هرحال خواست مطلوب ما این 

بود که روند گذشته ادامه پیدا کند و چاره دیگری هم نداریم ولی 

خب مسئولان نگران مسائل اقتصادی هم هستند و مجموعا تصمیم 

بر این چیزی شد که می بینیم و من معتقدم مهم جان مردم است 

و بعد مسائل اقتصادی، چراکه آسیب های ناشی از این ماجرا بر 

اقتصاد بیشتر از هر چیز دیگر است.«

مردمآنرارعایتنمیکنند بایدببینیمدستورالعملهایماچهاشکالاتیداشتهاستکهبخشیاز

موجدومشیوعکروناهستیم! تعطیلیهابود؛متاسفانههمهمنتظر استمرار مجموعهوزارتبهداشتبر نظر

وضعیتفعلیجامعهنگرانکنندهاست

کرونا از تناقضهایمدیریتیبیشتر
میدهد مردمراآزار

همان طور که نوشتیم، استفاده از حمل ونقل عمومی توسط مردم یکی از اصلی ترین منابع 

شیوع کرونا در کشور است. از آنجا که مدیریت شهری تصمیم گیر اصلی و نهایی در این 

حوزه است، با الهام فخاری، عضو شورای شهر تهران گفت وگو کردیم و او در پاسخ به این 

سوال که آیا بهتر نبود حمل ونقل عمومی در تهران تعطیل یا به گونه دیگری مدیریت شود، 

به »فرهیختگان« گفت: »در این موضوع من جزء کسانی هستم که بنا به نظر کارشناسی 

متخصصان ستاد ملی کرونا و ستاد کرونای تهران پیگیر ماجرا بودم؛. هم تذکر دادم و هم 

طرحی آماده کردم که البته برخی همکاران امضا کردند و برخی امضا نکردند. به هر حال با 

توجه به زیرساخت، شرایط و تاسیسات مترو من معتقدم باید مصوب می کردیم مترو تعطیل 

شود. نامه ای که ریاست شورا، مهندس هاشمی، به ستاد کرونا فرستادند و مبنی بر ضرورت 

تعطیلی مترو بود، در نشست شورا در سال 99 بنا به ضرورت و فوریت ارسال شده بود که 

در ستاد ملی کرونا این تصمیم اتخاذ نشد و با تعطیلی مترو موافقت نکردند. ما در این 

ماجرا با تناقضی روبه رو هستیم. به رغم تمام زحمات و تلاش ها و همه کارهایی که دلسوزانه 

در کشور انجام می شود، این شرایط خاصی است که با آن روبه رو هستیم؛ آن تناقض این 

است که اگر به افراد بگوییم روز کاری است و باید سر کار بیایند، چطور بگوییم سیستم 

حمل ونقل شهری کار نکند؟ استدلال دوستانی که مخالف بودند یا امضا نکردند هم همین 

بود. می گفتند تعداد زیادی از کارمندان یا کارگران کسانی هستند که خودروی شخصی 

ندارند. اگر حمل ونقل عمومی موجود را هم تعطیل کنیم، این همه فشار به این افراد تحمیل 

می شود. پیشنهاد این بود که BRT تعطیل نشود و تغییری در فعالیت آنها ایجاد شود، ولی 

مترو تعطیل شود و خود شبکه اتوبوسرانی درحالی که کلیت شهر خلوت تر و وضع ترافیک 

سبک تر است، بتواند این سرویس و خدمت رسانی را گسترده تر انجام دهد. همچنان متن 

طرح آماده است و با چند امضایی که موجود است، پیگیر بحث هستیم، ولی استدلال 

مخالفان این نکته این است که عده ای باید سر کار بیایند و این مساله ایجاد می کند.« 

فخاری در ادامه به هماهنگی معاونت حمل ونقل و ترافیک شهرداری تهران در ارتباط با عدم 

لغو طرح ترافیک در روز شنبه اشاره کرد و گفت: »درباره طرح ترافیک هم معاونت حمل ونقل 

ترافیکی، به هنگام و متناسب با شرایط شهر تکلیف را مشخص نکرد، ولی خوشبختانه ستاد 

ملی کرونا شنبه موضوع را مصوب کردند و از یکشنبه طرح ترافیک در کلانشهرها ملغی شد. 

این تناقض ها بیشتر برای مردم مشکل ایجاد می کند که بگوییم بیرون نیایید و حمل ونقل 

عمومی را استفاده نکنید و بعد بگویید پول هم بابت این بدهید و اگر وارد طرح شوید جریمه 

هم می شوید. من فکر می کنم در شرایطی که کشورهای دیگر انواعی از بسته های حمایتی 

و معافیت ها و تخفیفات و تعطیلات رایگان را فراهم می کنند، ما هم موظف هستیم در این 

شرایط در یک سری موضوعات به مردم سهل تر بگیریم و فشار را از روی مردم کم کنیم. این 

شامل خود کادر درمانی و حوزه های مرتبط با خط اول میدان هم می شود.« 

ادامهتعطیلیها کارشناسانبر
داشتند اصرار

این عضو شورای شهر تهران در واکنش به این مساله که با افزایش تعداد 

واگن ها می شد از حجم مسافران در یک قطار تا حدی جلوگیری کرد، اما 

این اتفاق نیفتاد هم گفت: »قبل از کرونا به عنوان پایتخت، با یک مساله ای 

روبه رو بوده و هستیم و آن تحریم ها است. تحریم ها به زیرساخت های 

شهری لطمه وارد می کند. مردم را دربرابر بیماری آسیب پذیرتر و بی پناه تر 

می کند. به خاطر تحریم ها مذاکرات و بحث هایی که برای افزایش واگن ها و 

زیرساخت ها و تاسیسات انجام شده بود، به بن بست خورده و متوقف شده 

است. تهران ظرفیت در انبار مانده ای ندارد که به میدان نیاورده باشد و با 

توجه به ویژگی های فنی و مهندسی مترو تاکید مهندس هاشمی و ما هم 

بر این موضوع بود که با توجه به سیستم تهویه و سیستم های فنی مترو و 

اینکه در هر صورت بخواهید یا نخواهید جمعیت قابل توجهی سوار وسیله 

حمل ونقل عمومی می شوند که دست کم 15 دقیقه در فضاهای مشترک 

بسیار نزدیک به هم تنفس می کنند و به سطوح فلزی که انتقال دهنده های 

جدی این ویروس شناخته می شوند، دست می زنند، همین ها شدت خطر 

را بیشتر می کند. طبق بررسی ای که کمیسیون حمل ونقل و هاشمی 

ارائه کردند، بحث این بود که الان در شبکه اتوبوسرانی پنجره ها هم 

می تواند باز باشد و گردش هوا اتفاق بیفتد و حداقل ها رعایت شود و 

ضمن اینکه سیستم تهویه بسته ندارد، با همان سیستم خدمات ارائه 

شود. منتها مصوبه نداریم و در ستاد ملی کرونا هم تصمیمی بر توقف 

مترو نگرفتند. البته در حوزه بهداشت و درمان، مسئولان مختلفی مدام 

به این موضوع اشاره می کنند که حمل ونقل عمومی خطر انتشار را بسیار 

بیشتر می کند. من فکر می کنم اینکه چنین شرایطی داشته باشیم و 

مدام به مردم توصیه کنیم رعایت کنید، چطور می توانند در تهران 10 

میلیونی سوار اتوبوس شوند و بخواهند سرکار بروند و بیمار نشوند؟ 

در حال حاضر عدد قابل توجهی سر کار می روند. چطور می توانید به 

این عده بگویید فاصله اجتماعی را رعایت کنید؟ این امر تقریبا محال 

است. حتی بین ایستادن افراد فاصله یک ونیم متری باید باشد که 

این امکان پذیر نیست. به همین دلیل برخی از متخصصان و افراد 

دست اندرکار تاکید داشتند تعطیلی ادامه یابد، چون تاکید بر شرایط 

خاص جمعیت فشرده تهران بود. به هرحال ما با یک عامل کشنده دیگر 

پیش از کرونا به نام تحریم روبه رو بودیم و هستیم که امیدواریم جامعه 

جهانی کمک کنند و این موضوع یعنی فشار تحریم برداشته شود.«



فواد ایزدی، عضو هیات علمی دانشگاه تهران در گفت وگو با »فرهیختگان«: 

نظام های سرمایه داری مقابل کرونا بیشتر آسیب دیدند
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@ راهبرد f a r h i k h t e g a n d a i l y

کووید- 19 یا همان ویروس کرونا همچنان صدرنشـــین 

اخبار اســـت و زندگی را در جهان مختل کرده اســـت. 

مدعیان رهبری دنیا هم که شاهد بودیم اوضاع شان چنان 

وخیم بود که به ماسک دزدی روی آوردند! قاره سبز هم 

دیگر اتحادی به خود نمی بیند و ابراز تاسف های گاه گاه 

مســـئولان اتحادیه اروپا مرهمی برای آشفته بازار و داغ کشورهای این قاره محسوب نمی شود. تغییرات چنان 

سریع اتفاق می افتد که بوریس جانسون روزی از ضرورت مواجهه با کرونا می گوید و ابتلای 7۰ درصدی مردم 

کشورش را تنها راه مبارزه با این ویروس می خواند و روز دیگر خود راهی بخش مراقبت های ویژه بیمارستان می شود 

و حالا که جان سالم از نبرد تن به تن با کرونا به در برده، از اظهارات قبلی اش عذرخواهی می کند. در این میان 

زیارتگاه های مذهبی نیز بسته شده و حتی پاپ فرانسیس هم جشن های آیینی هرساله را در کلیساهای خالی 

برگزار می کند و برای جمعیتی که نیستند، دست تکان می دهد. براساس همین بهت و به هم ریختگی جهانی 

است که برخی، اثرات کرونا بر جهان را به سقوط دیوار برلین در دوران جنگ سرد تشبیه می کنند و برخی دیگر 

کرونا را نقطه عطفی برای تغییر شاکله نظام بین الملل می خوانند. برای بررسی ابعاد مختلف اثرات شیوع کرونا 

بر عرصه سیاست در سلسله گفت وگوهایی با تحلیلگران این حوزه به بحث  نشستیم. در شماره های پیشین 

روزنامه »فرهیختگان«، امیرعلی ابوالفتح، سیدمحمد مرندی، ابراهیم متقی و حمیدرضا آصفی آینده پژوهشی 

و تحلیل شان را از جهان پساکرونا شرح دادند.  فواد ایزدی، عضو هیات علمی دانشگاه تهران، در گفت وگو با 

»فرهیختگان« از شوک بزرگ کرونا در حوزه اقتصاد و سیاست گفت؛ شوکی که به گفته استوان والت، استاد 

دانشگاه هاروارد، مرگ کارآمدی آمریکا را در پی خواهد داشت و ایزدی معتقد است کرونا روند افول کشورهای 

غربی را بیش از پیش خواهد کرد. این کارشناس مسائل آمریکا تاکید دارد کرونا افول آمریکا را برای همگان بیش 

از پیش محرز کرده و از ســـوی دیگر نابودی اتحادیه اروپا هم که پیش از کرونا شـــروع شده بود، شتاب بیشتری 

گرفته است، تا آنجا که مشهود شده نه تنها بین کشورهای اروپایی که میان ایالات آمریکا نیز اتحادی نیست و 

رقابت بین آنها چنان عمیق است که یکدیگر را به چشم دشمن دیده و با هم در رقابت هستند. 

اثرات کرونا در حوزه های اجتماعی و فرهنگی نیز مشهود خواهد بود و از این رو به داروینیسم اجتماعی حاکم 

بر تفکر سرمایه داری اشاره می کند که با شیوع کرونا بروز و ظهور ویژه ای یافته است. از این رو ایزدی تاکید دارد 

که کرونا گســـل های موجود در دنیا را نمایان تر و مشـــکلات را برجسته تر کرده و ضایعات این بحران را به حدی 

می داند که دنیای متفاوتی را رقم خواهد زد و از سوی دیگر به آموزه های دوران کرونا نیز تاکید دارد؛ آموزه ها و 

عبرت هایی که به گفته این استاد دانشکده مطالعات جهان دانشگاه تهران، اگر به آنها توجه نشود، تنها ضایعات 

و سختی های دوران کرونا بر بشر متحمل می شود. از این رو ایزدی به مشکلات الگوی غربی که با پاندمی کرونا 

بروز و ظهور ویژه ای یافت، پرداخت و گریزی نیز به شرح اوضاع کنونی این کشورها زد. 

آنچه در ادامه می آید، مشروح گفت وگوی »فرهیختگان« با فواد ایزدی، عضو هیات علمی دانشگاه تهران است. 

حانیه موحدین
دبیر گروه راهبرد

   پاندمی کرونـــا چه تغییراتی را در حوزه های 

مختلف به دنیا و به خصوص نظام ســـرمایه داری 

متحمل می کند؟

کرونا شـــوکی را در حوزه اقتصادی و سیاسی ایجاد 

می کند. در حوزه اقتصادی وضعیت معلوم اســـت؛ 

مـــا اقتصادهای بـــزرگ دنیا را داریم کـــه عادت به 

محدودیت هـــای اینچنینی ندارنـــد و چرخ اقتصاد 

یک باره تا حد زیادی متوقف شـــده است. میلیون ها 

نفر بیکار شدند. خیلی از این دولت ها، سیاست های 

تفکر سرمایه داری را اجرا می کردند. از این جهت هم 

در حوزه خدمات اجتماعی ضعیف هســـتند و هم در 

کمک به قشـــرهای ضعیف تر جامعه مشکل دارند. 

اگرچـــه ادعاهایی در این حوزه می کنند ولی شـــما 

شاهد هســـتید در آمریکا تقریبا حدود یک ماه است 

که درگیر کرونا هستند ولی قول های محدودی هم 

که دادند در عمل اجرا نشده است. از این جهت هم 

اقتصاد کشورها از کرونا متاثر شده و هم مردمی که این 

چرخ اقتصاد را می گردانند متاثر از تحولی که در حوزه 

اقتصادی ایجاد می شود، هستند. این تحول در حوزه 

اقتصادی در حوزه سیاسی هم تاثیر خود را می گذارد. 

این ناکارآمدی در این دولت ها کاملا مشهود است؛ 

دولت هایی که قبلا ادعای کارآمدی داشتند. مقاله 

اســـتوان والت، استاد دانشگاه هاروارد با تیتر »مرگ 

کارآمدی آمریکایی« به نظرم متن قابل توجهی است 

و نشـــان می دهد روند افولی که در کشورهای غربی 

داشتیم، با داستان کرونا بیشتر می شود و مشکلات 

افزایش می یابد. از این جهت باید گفت هم در حوزه 

اقتصادی و هم در حوزه سیاسی تاثیرگذار است. 

   اثرات پاندمـــی کرونا تنها به حوزه اقتصاد و 

سیاست محدود خواهد بود؟

خیر. کرونا در بحث هـــای فرهنگی و اجتماعی هم 

اثرات خود را دارد. در حال حاضر شـــاهد هســـتیم 

تفکر داروینیســـم اجتماعی )به این معنا که 

شایســـته ترها و قوی ترها حفظ شـــوند و 

اقشـــار ضعیف رها شـــده و از بین بروند( 

به وضوح خودش را دارد نشـــان می دهد؛ 

دســـتورالعمل هایی کـــه صـــادر 

می شـــود اعم از اینکه افراد 

ســـالمند در اولویت درمان 

نیستند، افرادی که دچار 

ذهنی  معلولیت هـــای 

هســـتند و افرادی که 

بیماری دیگری دارند 

در اولویـــت درمـــان 

نیستند، به عبارتی در 

تفکر سرمایه داری ارزش 

افراد بر اساس کارکردشان 

در نظام ســـرمایه گذاری 

اســـت. از این  رو فردی که 

بازنشســـته اســـت چون 

کارکـــرد کمتـــری دارد، 

ارزش کمتـــری دارد و 

اگر بیمار باشـــد با توجه 

به محدودیت های گسترده ای 

کـــه در تجهیزات پزشـــکی در 

این کشـــورها وجـــود دارد، آن 

بیمار دیگر اولویت ندارد چون در رســـاندن ثروت به 

قشـــر ثروتمند کارکرد کمتری دارد! از این جهت در 

حوزه های مختلف این گسل هایی که در گذشته نیز 

در دنیا وجود داشت، در پساکرونا نمایان تر و مشکلات 

برجسته تر شـــد. این باید درسی برای افرادی باشد 

که نگاه مثبتی به غرب داشتند و غرب را الگوی خود 

یا کدخدا برای خودشـــان می دانستند دیگر باید به 

وضوح  وضعیت دنیا را متوجه شـــوند و این سوال که 

آیا الگوی غربی الگوی خوبی است حتی در خود این 

کشورها هم مطرح است. شاهد بودیم حتی افرادی 

مانند تیم کین، سناتور آمریکایی سوالش این است 

که چرا کشورهایی همانند کره جنوبی عملکردشان در 

مواجهه با کرونا نسبت به آمریکا بهتر است؟ به عبارت 

دیگر، بین نخبگان و عموم مردم این کشـــورها این 

سوال مطرح اســـت که الگوهایی که غربی ها ادعا 

می کردند الگوهای برتر حکمرانی اســـت، آیا واقعا 

اینچنین اســـت یا خیر؟ چـــون در عمل این الگوها 

جواب نداده اند. از این جهت دنیای بعد از کرونا دنیای 

متفاوتی خواهد بـــود و این ضایعاتی که کرونا برای 

بشـــریت خواهد داشت و جمعیتی که فوت خواهند 

کرد قطعا ضایعه بزرگی اســـت. درعین حال شفاف 

شدن این واقعیت های موجود می تواند درسی برای 

افرادی باشد که تا زمانی که درس های تلخ را نبینند 

متوجه وضعیت موجود نمی شوند.

   در عمل شـــاهد هســـتیم خیلی از مباحث 

تئوریـــک هم کـــه قبلا مطرح می شـــد همانند 

دولت حداقلی که نئولیبرال ها روی آن پافشاری 

داشتند، با پاندمی کرونا به تاریخ انقضای خود 

رســـیدند. مباحث دیگری هم وجـــود دارد که 

به نوعی شرایط فعلی همانند این مبحث باعث 

انقضا یا اثبات آن شده باشد؟

آن الگویی که در کشـــورهای غربی ترویج می شود 

قطعا تاکنون جواب نداده اســـت. حالا اینکه 

دولت باید حداقلی باشـــد یا نباشـــد، یک 

بحث اســـت و بحث دیگر اینکه دولتی که 

دارد کار می کند وابسته به چه مجموعه ای در 

جامعه است. مشکلی که در کشورهای 

غربـــی وجود دارد این اســـت 

که یک درصدی های جامعه 

سیستم حکومتی را به نوعی 

طراحـــی کردند کـــه به نفع 

خودشـــان باشـــد. الان هم 

هیچ مشـــکل خاصی ندارند، 

بیمارســـتان های خصوصـــی 

وجود دارد، اینهـــا اگر بیمار هم 

شوند به این بیمارستان ها رجوع 

می کنند. خیلی از این افراد هم 

ممکن اســـت بیمار نشوند زیرا 

امکانـــات و ثروتی دارند که در 

این شـــرایط از آن اســـتفاده 

می کننـــد چـــون همانند 

آدم های معمولی نیســـتند. 

برای همین هم بحث داروینیسم 

اجتماعی که عـــرض کردم اینجا 

معنای بیشتری پیدا می کند. این 

قشر آسیب پذیری کمتری دارند 

و برای همین در نگاه نظام ســـرمایه داری بقیه مردم 

اگر فوت کردند مشکل خاصی ایجاد نمی کند. این 

مشکلی اســـت که در این کشورها وجود دارد. شما 

می توانید به فرض دولت حداقلی هم داشـــته باشید 

ولی بـــه فرض دولت حداقلی که دغدغه عموم مردم 

را داشته باشـــد و این امکان دارد. ولی ممکن است 

دولت بزرگ تری داشته باشید و این دولت درنهایت در 

راستای منافع یک درصدی جامعه کار کند. این هم 

الگوی خوبی نیست. مشکل اصلی بزرگی یا کوچک 

بودن دولت نیست؛ مشکل اصلی دغدغه اصلی دولت 

است؛ و در حال حاضر با پاندمی کرونا بیش از پیش 

معلوم شده دغدغه اصلی دولت های غربی چیست. 

   بـــا این وصف به نظر شـــما بعـــد از کرونا باید 

دولت هـــای قوی تر یا با دغدغه اکثریت شـــکل 

بگیرند؟

در دنیا دعواهایی وجود داشـــت، عده ای می گفتند 

دولت باید قوی تر باشد و قوه مجریه اختیارات بیشتری 

داشته باشد، عده ای دیگر می گفتند نه، محدودیت 

و نظارت باید وجود داشـــته باشد. در حال حاضر از 

کرونا توسط این جریان های مختلف فکری استفاده 

خواهد شد تا حرف خود را با استفاده از شرایط کرونا 

اثبات کنند. یعنی این خاصیت خیلی هاست که دنبال 

فرصتی برای پیشبرد اهداف خود هستند، کارهایی 

را که از قبل می خواســـتند انجام دهند با استفاده از 

کرونا انجام می دهند. به عنوان مثال شاهد هستید 

دولت آمریکا می خواست جمهوری اسلامی ایران را 

ســـرنگون کند و نتوانست و در حال حاضر از فرصت 

کرونا استفاده می کند و تحریم ها را افزایش می دهد 

و احساس می کند شاید بتواند این کار را انجام دهد.

از ایـــن جهت اتفاقی که دارد رخ می دهد این اســـت 

که این جریان ها که دنبال اثبات نظر خود هســـتند 

از این فرصت اســـتفاده می کنند. کاری که مخاطب 

نشـــریاتی همانند شـــما قاعدتا باید انجام دهد این 

است که واقعیت های دنیا را آن گونه که هست، ببیند. 

به عنوان مثال به گفته اســـاتید و نشریات خودشان 

مرگ کارآمدی آمریکا که ثابت شـــده باید درک  شود و 

اگر این اتفـــاق بیفتد در کنار همه ضایعات و بحرانی 

که کرونا ایجاد کرده است نکته مفیدی رقم می خورد. 

یکی از برجسته ترین و پراهمیت ترین موضوعات همین 

برملاشدن و شفاف شدن واقعیت های موجود دنیاست.

   کشـــورهای اروپایی در حال حاضر در شرایط 

بحرانی قرار گرفته اند. شـــرایطی که باعث شده 

اتحادی بین این کشـــورها به چشـــم نیاید و به 

ناکارآمدی این اتحادیه تاکید می کنند. از این  رو 

به نظر این کشـــورها بیش از پیش به دنبال حفظ 

هویت ملی و مرزهای خود هستند. با این وصف 

به نظر شما کرونا چه تغییراتی را به اروپا متحمل 

خواهد کرد؟ 

یک سری روندهایی در دنیا وجود داشت که کرونا به 

 ســـرعت گرفتن این روندها کمک می کند. به عنوان 

مثال کرونـــا به افول آمریکا کمک می کند و در حال 

حاضر افول آمریکا برای خیلی ها محرز شـــده است. 

نابودی اتحادیه اروپا هم پیش از کرونا شـــروع شده 

بود؛ انگلیس در قالب برگزیت از اتحادیه اروپا خارج 

شـــده بود، جریان هایی در اروپـــا بودند که مخالف 

اتحادیه بودند و در حال حاضر این جریان ها بیشتر 

رشد می کنند، چراکه مشخص شده کشورهایی که 

ادعا می کردند با هم همکاری، اتحاد و وحدت دارند 

زمانی که قدری سختی می بینند دشمن هم می شوند 

و حتـــی تجهیزات پزشـــکی را از یکدیگر می دزدند! 

به عبارتـــی نه تنها به هم کمکی نمی کنند و اتحادی 

وجود ندارند بلکه علیه هم کار می کنند. خود آمریکا 

به نام ایالات متحده آمریکا است؛ فرماندار نیویورک 

به صراحت عنوان داشت فرمانداران این 50 ایالت بر 

سر تجهیزات پزشکی با هم رقابت می کنند! پس چطور 

ایالات متحده هستند؟ مشخص است اتحادی در کار 

نیست و با هم رقیب هستند. از این جهت عرض کردم 

ویروس کرونا باعث برملاشدن روندهای موجود در دنیا 

و سرعت گرفتن روندهای موجود می شود و یکی از آنها 

کوتاه تر شدن عمر اتحادیه اروپاست. 

   با توجه به اینکه شیوع بیماری کرونا از چین 

شروع شـــد و در حال حاضر چین به هر ترتیب 

توانست این بیماری را در کشور خود کنترل کند 

و علاوه بر آن این روزها تجهیزات مورد نیاز سایر 

کشورها را نیز تأمین می کند، موقعیت این کشور 

را در آینده چطور ارزیابی می کنید؟ 

باید توجه داشت اینکه این ویروس از چین شروع شده 

باشـــد هنوز ثابت نشده است، ویروس برای اولین بار 

در چین کشف شـــد و به عبارتی این چینی ها بودند 

که برای اولین بار در جهان متوجه شدند این ویروس 

متفاوتی است. ما در تاریخ مواردی از این قبیل را شاهد 

بودیم. به عنوان مثال آنفلوآنزای اسپانیایی که به آن 

اسپانیش فلو )Spanish flu( می گویند و به این نام 

شناخته شده چون در اسپانیا رشد سریعی داشت. اما 

آیا این ویروس در اسپانیا تولید شد؟ نه، در مزرعه ای 

در آمریکا این ویروس ایجاد شـــد و ابتدا در آنجا بود. 

منتها در اسپانیا شیوع زودتری نسبت به جاهای دیگر 

داشت و از این جهت مشهور به آنفلوآنزای اسپانیایی 

شد. در اینکه این ویروس آنفلوآنزای اسپانیایی متعلق 

به آمریکا بود شبهه ای وجود ندارد. مورخان 100 سال 

پیش و در آن بازه زمانی اجماع دارند و کسی مخالف 

این مساله نیست؛ یعنی اینکه عامل آن ویروس آمریکا 

بود شـــایعه و تهمت نیست و در تاریخ بدون مناقشه 

تثبیت شده است. 

به هرحال کروناویروس ابتدا در چین کشف شد ولی 

اینکه این ویروس برای کجاست هیچ سندی برای آن 

فعلا وجود ندارد و شـــاید بعدها اصالت این ویروس 

مشخص شود. منتها بحث افول یا همان تیتر مقاله 

استون والت و مرگ کارآمدی آمریکایی خود را در اینجا 

نشـــان می دهد. با اینکه چین اولین ضربه اصلی را 

خورد و آنجا این شیوع گسترده تر را شاهد هستیم، در 

حال حاضر اگر کمک چین به آمریکا نباشد خیلی از 

ایالت های این کشور دچار مشکل می شوند. مشخص 

می شود مدیریت چینی برخلاف مدیریت آمریکایی 

توانمندی بالاتری دارد. این مســـاله کمی نیست. 

بحثی در کشور ما بود که نگاه به شرق داشته باشیم؛ 

البته به این معنی نیســـت که یک زمانی وابســـته به 

غرب بودیم و حالا وابسته به شرق باشیم! به هیچ وجه 

این گونه نیســـت. نگاه به شـــرق به این معنی است 

افرادی که اروپا و آمریکامحور بودند دنیا را در تمامیت 

خـــود ببینند نه در یک نگاه. دنیا را در اطراف و تمام 

جهـــات خود ببینند نه در یک جهت. از این جهت با 

ایـــن توانمندی که چین، هم در مدیریت کرونا و هم 

در تولید منابع از خود نشـــان داده مشخص می شود 

الگوی چینی فعلا بهتـــر از الگوی آمریکایی جواب 

داده است. البته امیدواریم یک زمانی هم یک الگوی 

ایرانی-اسلامی باشد که آن هم مرجعی برای این نوع 

فعالیت ها شود. اتفاقا ایران به خاطر سرمایه گذاری ای 

که در 41 سال گذشته در حوزه بهداشتی داشته جزء 

کشورهایی است که نسبتا بهتر عمل کرده. حتی این 

را شاهد هستید کشورهایی که همانند کوبا سال ها 

توسط آمریکا تحریم بودند، در حال حاضر وضعیت 

بهتری دارند و حالا کوبا برای ایتالیا پزشک می فرستد. 

از این جهت خیلی از بحث های ذهن یک سری افراد 

در داخل کشـــور ما که هربار بحث مقاومت در مقابل 

فشار آمریکایی مطرح می شد، می گفتند می خواهید 

همانند کوبا شوید، تمام شده است. جالب است که 

حالا ایتالیایی ها دل شـــان می خواهد همانند کوبا 

 شوند چون کوبا مدیریت بهتری دارد و کرونا این را به 

اثبات رسانده است.

   کرونا را می توانیم به چشم یک فرصت ببینیم و 

از این فرصت برای اصلاح ایده حکمرانی در کشور 

خود استفاده کنیم؟ 

کرونا یک ســـری درس و عبـــرت دارد. این درس ها را 

آن گونه که واقعا هست باید یاد گرفت و شناخت. اگر 

این کار را نکنیم فقط ضرر کرونا برای ما باقی خواهد 

ماند و هیچ سودی عاید ما نمی شود؛ درس هایی که 

می تواند برای کشور ما مفید باشد. البته باید مطالعه 

شـــود ولی آن چیزی که در حـــال حاضر می توانیم 

به راحتی بیان کنیم این اســـت که هم الگوی چینی 

از الگوی آمریکایی بهتر اســـت و هم الگوی ایرانی از 

الگوی آمریکایی. شاهد هستیم که یک ایالت آمریکا 

یعنـــی نیویورک هم در تعداد مبتلایان به کرونا و هم 

در تعداد فوتی ها از ایران جلوتر اســـت. با اینکه این 

ایالـــت )نیویورک( 18 میلیون و ایـــران بیش از 80 

میلیون جمعیت دارد. آن یک ایالت از ایران در این دو 

حوزه پیشی گرفت چراکه ما در خیلی جاها مرخصی 

استعلاجی داریم و آنجایی هم که مرخصی استعلاجی 

نداریم سیستم به گونه ای است که کمک کننده است. 

ایـــن در آمریکا وجود ندارد. اکثر مردم در ایران بیمه 

دارند و در آمریکا میلیون ها نفر بیمه نیستند. بخش 

عمده ای از هزینه تســـت و درمـــان را دولت در ایران 

تقبل کرده اســـت و در آمریکا مدتی روی تست بحث 

داشتند و هنوز درمان را قبول نکرده اند. از این جهت 

الگوی چینی و ایرانی در مقابله با کرونا بهتر از الگوی 

آمریکایی بوده است. این را اگر متوجه نشویم مشکل 

از خود ماست.

مشکلی که در 

کشورهای غربی 

وجود دارد این 

است که یک درصدی های 

جامعه سیستم حکومتی را به 

نوعی طراحی کردند که 

به نفع خودشان باشد. الان 

هم هیچ مشکل خاصی 

ندارند، بیمارستان های 

خصوصی وجود دارد، اینها 

اگر بیمار هم شوند به این 

بیمارستان ها رجوع 

می کنند. خیلی از این افراد 

هم ممکن است بیمار نشوند 

زیرا امکانات و ثروتی دارند 

که در این شرایط از آن 

استفاده می کنند چون 

همانند آدم های معمولی 

نیستند. برای همین هم 

بحث داروینیسم اجتماعی 

اینجا معنای بیشتری پیدا 

می کند. این قشر 

آسیب پذیری کمتری دارند و 

برای همین در نگاه نظام 

سرمایه داری بقیه مردم اگر 

فوت کردند مشکل خاصی 

ایجاد نمی کند!

یک سری 

روندهایی در دنیا 

وجود داشت که 

کرونا به  سرعت گرفتن این 

روندها کمک می کند. 

به عنوان مثال کرونا به افول 

آمریکا کمک می کند و در 

حال حاضر افول آمریکا برای 

خیلی ها محرز شده است. 

نابودی اتحادیه اروپا هم 

پیش از کرونا شروع شده 

بود؛ جریان هایی در اروپا 

بودند که مخالف اتحادیه 

بودند و در حال حاضر این 

جریان ها بیشتر رشد 

می کنند، چراکه مشخص 

شده کشورهایی که ادعا 

می کردند با هم همکاری، 

اتحاد و وحدت دارند زمانی 

که قدری سختی می بینند 

دشمن هم می شوند و حتی 

تجهیزات پزشکی را از 

یکدیگر می دزدند! به عبارتی 

نه تنها به هم کمکی 

نمی کنند و اتحادی وجود 

ندارند بلکه علیه هم کار 

می کنند


